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هفته نامه فرهنگی ـ اقتصادی ـ سیاسی

میدان دادن به بخش خصوصی سیاست دولت چهاردهم
عبدالناصر همتی، وزیر امور اقتصادی و دارایی در گفتگوی ویژه خبری گفت: س��خنان رهبر 
معظم انقلاب در جریان بازدید از نمایشگاه توانمندی های بخش خصوصی فصل الخطاب بود 
که بین بخش خصوصی و دولتی کدام یک می تواند پیشبرد اقتصاد کشور را هدایت کند؛ ایشان 
صراحتا فرمودند که باید به بخش خصوصی میدان داده شود. وزیر اقتصاد افزود: سیاست دولت 

چهاردهم میدان دادن به بخش خصوصی و از همه مهمتر بهبود فضای کسب و کار است...

 تعداد روزهای هوای پاک 
برای تهرانی ها، امسال 

فقط یک درصد!

خروج خارجی های رانتی از اقتصاد ایران

گروه اجتماعی: هوای س��الم مهم ترین الزام تنفس انس��ان ها اس��ت اما 
در س��الیان اخی��ر ب��ه دلیل آلودگی هوا، م��ردم تهران کمتر از هوای پاک 
استشمام کرده اند زیرا اغلب روزهای پایتخت با آلودگی هوا و گرد و غبار 
همراه است به طوری پایتخت نشینان در طول سال به طور میانگین فقط 
چند روز هوای پاک را تجربه می کنند.به گزارش»نقش جهان«،  هر روز 
آمارهایی از هوای ناسالم برای گروه های حساس و یا ناسالم برای همه 
افراد منتش��ر می ش��ود، روزهای پاک در برخی س��ال ها به تعداد انگشتان 
دست است، به عنوان نمونه در سال ۱۴۰۳ و با وجود اینکه میزان آلودگی 
در ۶ ماهه نخست سال جاری به حداقل می رسد مردم پایتخت فقط پنج 

روز هوای پاک تنفس کردند...

گروه اقتصاد کلان: س��رمایه گذاری خارجی یکی از عوامل مهم در 
رش��د اقتصادی کش��ورها محسوب می شود. این نوع سرمایه گذاری 
می تواند در قالب خرید سهام شرکت ها، ایجاد کسب وکارهای جدید 

یا توسعه کسب وکارهای موجود انجام شود...

پادشاه لخت است؛ خیانت فمینیست ها و لیبرال ها به مردم
سقط جنین نه، والدگری برنامه ریزی شده؛ خانه داری نه،بدبختی؛ هم جنس بازی نه، تکثرجنسی؛ زن ومرد نه، جنسیتِ برساخت شده؛ علاسوند ازتلاش فمینیسم برای وارونه 
کردن حقایق می گوید. اومعتقداست فمینیست ها با عصای جادویی رسانه »انقلاب جنسی« را رقم زدند.گروه فرهنگی خبرگزاری تسنیم - طیبه مجردیان: زنان از دیرباز به دلیل 
جهل و ناآگاهی بش��ر، با انواع ظلم ها و تبعیض ها مواجه بوده اند؛ موضوعی که حتی در دیدگاه دانش��مندان، فلاس��فه و متفکران نیز به چش��م می خورد. جنبش فمینیس��م به عنوان 

واکنشی به این نابرابری ها شکل گرفت. اگرچه در ابتدا فمینیسم برای مطالبه حقوق اولیه انسانی مانند حق آموزش، حق مالکیت و...
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رشد هشت درصدی
 کاملاً ممکن است 
نگویند نمی شود

در ش��رایطی که این روزها تحلیلگران و کارشناس��ان حوزه 
مسکن دیدگاه های متفاوت و بعضا متضادی را در خصوص 
تبعات تفکیک وزارت راه و شهرسازی مطرح می کنند، خوب 
اس��ت، بدانیم، نهادهای پژوهش��ی و تخصصی وزارت راه و 
شهرس��ازی در ای��ن زمین��ه چگونه می اندیش��ند؟ در همین 
خصوص رئیس مرکز تحقیقات راه، مس��کن و شهرس��ازی 
ب��ا تاکی��د ب��ر لزوم تنظیم گ��ری و تضمین کیفی��ت در بازار 
مس��کن،گفت: تفکیک وزارت راه و شهرسازی هیچ تاثیری 
در رش��د تولید مس��کن ندارد. به گزارش گروه اقتصادی از 
تس��نیم غزال راهب اظهار کرد: سیاس��ت بازار مس��کن در 
ای��ران ن��ه به ط��ور کام��ل متکی بر اصول بازار آزاد اس��ت و 
ن��ه ب��ه جنبه ه��ای رفاهی اجتماعی محدود می ش��ود؛ بلکه 
رویک��ردی میان��ه اتخاذ ش��ده که ه��دف آن حمایت از بازار 
س��رمایه در راس��تای منافع عمومی اس��ت. وظیفه دولت در 
ای��ن حوزه بیش��تر بر تنظیم گ��ری و تضمین کیفیت متمرکز 
است تا ایفای نقش مستقیم به عنوان سازنده. به عنوان مثال، 
برنامه س��اخت یک میلیون واحد مس��کونی، نیازمند تضمین 
کیفیت اس��ت و وزارتخانه راهکارهای آزموده ای برای این 
منظ��ور دارد. وزارت راه و شهرس��ازی ب��ا تجربه مدیریت در 
این حوزه، علی رغم فراز و نشیب ها، به بلوغ ساختاری رسیده 
اس��ت. این بلوغ به معنای شناس��ایی چالش ها و تلاش برای 
رفع آن ها اس��ت؛ هرچند دس��تیابی به اهداف به طور کامل 
محقق نشده، اما ساختارسازی ها در حوزه کیفیت آغاز شده 
و نی��از ب��ه توس��عه و بهبود دارد. رئیس مرک��ز تحقیقات راه، 
مس��کن و شهرس��ازی تصریح کرد: تنظیم گری میان عرضه 
و تقاضای واقعی مس��کن از وظایف کلیدی دولت اس��ت. با 
این حال، ترکیب فعلی راه و شهرسازی، که از ادغام این دو 
حوزه ایجاد شده، می تواند فرصت های آمایشی مهمی برای 
بخش مسکن فراهم کند. این ترکیب، امکان پیوند پهنه های 
سکونتی، اشتغال و خدمات را از طریق ایجاد دسترسی های 

مناسب فراهم می سازد. راهب تاکید کرد: نگاه وزارتخانه در 
سیاست های آزمایشی بر عدم تمرکز استوار است. هدف آن 
است که تعادل میان خدمات در سراسر کشور برقرار شود و 
ارتباط مناسب میان سکونت و راه تقویت شود. این فرصت 
می تواند به توس��عه متوازن در س��رزمین کمک کند. وی به 
مدیریت منابع زمین و نقش آن در تامین مسکن اشاره کرد 
و گفت: در سیاس��ت های تامین مس��کن، موفقیت طرح های 
برنامه ریزی به عوامل متعددی وابس��ته اس��ت. از جمله این 
عوام��ل می ت��وان به تأمین مناب��ع مالی پایدار، افزایش توان 
خانوارها برای تملک مس��کن، ایجاد اشتغال، توانمندسازی 
خانواره��ا ب��رای بانک پذیری و مدیری��ت بهینه منابع زمین 
اشاره کرد. علاوه بر این، ارزان سازی و بهسازی مسکن باید 
به عنوان اولویت های اصلی در دستور کار قرار گیرند. رئیس 
مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی در ادامه اظهار کرد: 
وقتی صحبت از چند سال گذشته می کنیم، سال هایی را داریم 
که سیاست های متفاوتی در دولت پیش گرفته شده است. به 
نظرم، با این ش��اخص ها نمی توانیم به جواب دقیقی برس��یم. 
یعنی هدف ساخت یک میلیون مسکن در سال های گذشته 
محقق ش��د، اما اجازه دهید که بحث را تکمیل کنم تا پاس��خ 
سوال شما روشن تر شود. راهب بیان کرد:  دو مورد که به آن 
اش��اره کردم، تامین منابع مالی پایدار، افزایش توان تملک، 
و افزایش اش��تغال و توانمندسازی، لزوماً موضوعاتی نیست 
که در اختیار وزارت راه و شهرس��ازی باش��د. به عبارت دیگر، 
سوال شما با عملکرد وزارت راه و شهرسازی به تنهایی قابل 
پاسخ نیست و نیاز به همکاری سایر ارگان ها و مجموعه دولت 
دارد. وی تصریح کرد:برای تحقق این اهداف به کاهش نرخ 
تورم و افزایش نرخ رشد اقتصادی نیاز داریم. برنامه های توان 
تولید ما وابسته به رشد اقتصادی است تا بتواند اشتغال ایجاد 
کرده و افراد را توانمند کند. هدف این است که افراد بتوانند از 

مسکن حمایتی به مسکن استطاعت پذیر وارد شوند.

تفکیک وزارت راه و شهرسازی بی فایده است؟

آدرس اشتباه برای رشد تولید مسکن

پایگاه خبری ـ تحلیلی نقش جهان نیوز

نیوز
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رهب��ر انقلاب اس��لامی برخ��ی اقدامات 
دس��تگاه های دولت��ی و نظارت��ی را ب��ه 
»ایجاد س��رعت گیر« در مس��یر تحرک 
بخش خصوصی تش��بیه کردند و گفتند: 
یک مسئله که انسان را شرمنده می کند، 
واردات تولیدات مش��ابه داخل اس��ت که 
عملًا به ضرر کارگر و تولیدکننده اس��ت 
و راه را برای به زانو درآمدن س��رمایه گذار 
داخل��ی در مقابل رقب��ای خارجی هموار 
می کند. به گزارش »نقش جهان«، رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در دیدار صدها نفر 
از کارآفرین��ان، س��رمایه گذاران و فعالان 
اقتصادی، پیش��رفت ها و ابتکارات بخش 
خصوص��ی را مایه امید و حرکت خواندند 
و با ضروری دانس��تن کار جدی رسانه ای 
برای آگاه ش��دن مردم به ویژه جوانان از 
این دس��تآورد های خرس��ندکننده، تأکید 
کردن��د: نظ��ام تصمیم گی��ری و اجرایی 
کشور به عنوان یک الزام کاملًا جدی، به 
بخ��ش خصوصی کمک کند و موانع را از 
مس��یر تحرک و پیشرفت آن بردارد.رهبر 
انقلاب در این دیدار همچنین با اشاره به 
پیروزی مقاومت غزه گفتند: آنچه در مقابل 
چش��م دنیا در حال رخ دادن اس��ت ش��بیه 
افسانه اس��ت. حضرت آیت الله خامنه ای 
جلس��ه امروز را بس��یار ش��یرین و مفید و 
س��خنان و گزارش های فعالان اقتصادی 
را به خصوص باتوجه به تلاش دش��منان 
ب��رای ایجاد فضای یاس و ناامیدی، مایه 
حی��ات و پیش��رفت برش��مردند و گفتند: 
متأسفانه به علت کم کاری های رسانه ای، 
جوانان، دانش��جویان و قشرهای دیگر از 
این خبرهای خوش و پیش��رفت های به 
دس��ت آمده مطلع نیس��تند که مسئولان 
ای��ن ام��ر بای��د با بحث و بررس��ی دقیق، 
ی��ک کار مه��م رس��انه ای را در این زمینه 
برنامه ریزی و اجرا کنند. ایشان با اشاره به 
۵ دیدار با فعالان اقتصادی در س��ال های 
اخیر گفتند در سال ۹۸ و در اوج تحریم ها 
و تهدیده��ای مضاعف، تولیدکنندگان و 
کارآفرینان را فرماندهان خط مقدم جنگ 
اقتصادی نامیدیم و رشد تولید را خواستار 
شدیم که جلسات سال های بعد نشان داد 
بخ��ش خصوصی در روند افزایش قدرت 
و خلاقیت حرکت می کند و امس��ال هم 
مش��خص ش��د که فع��الان اقتصادی با 
تجربیات میدانی خود، به دنبال گس��ترش 
تولید و افزایش سرمایه گذاری هستند. رهبر 
انقلاب با اشاره به بازدید دیروز از نمایشگاه 
پیشگامان پیشرفت افزودند: این نمایشگاه 
بخش کوچکی از واقعیات کشور را نشان 
می دهد اما در عین حال آش��کار می کند 
ک��ه بخش خصوصی با وجود فش��ارها و 
تحریم ها و تهدیدات، به سطح قابل قبولی 
از پیشرفت دست یافته و حرکت کشور رو 
به جلو است که باید این نعمت بزرگ الهی 
را ق��در بدانیم. حضرت آیت الله خامنه ای 
افزودند: اگرچه بخش خصوصی در زمینه 
اقتصاد از مصادیق پیشرفت کشور است اما 
در عرصه علم و تحقیق و بخش های دیگر 
هم نشانه های پیشرفت آشکار است؛ البته 

مشکلات، عیوب و نواقص هم کم نیست 
که رفع آنها به ما مس��ئولان برمی گردد. 
ایش��ان توجه مس��ئولان به ظرفیت ها و 
توانایی ه��ای داخل��ی را به ویژه با توجه به 
تحریم ها و فشارها، کاملًا ضروری دانستند 
و افزودند باید از این ظرفیت ها کمال بهره 
را ببریم. رهبر انقلاب بازدید سران سه قوه 
و دیگر مسئولان را از نمایشگاه پیشگامان 
پیشرفت، مفید و ضروری خواندند و گفتند: 
سال گذشته نیز شهید رئیسی پس از بازدید 
از نمایش��گاه بسیار خرسند و امیدوار شده 
بود. ایش��ان دغدغه مندی سرمایه گذاران 
بخش خصوصی برای پیش��رفت کش��ور 
را، نقطه برجسته نمایشگاه دیروز و دیدار 
امروز خواندند و گفتند: البته موضوع درآمد 
نیز طبعاً موردتوجه سرمایه گذاران است اما 
مشخص است که غالباً، بیشتر از توجه به 
افزایش درآمد، به حل مشکلات و پیشرفت 
کشور توجه دارند. حضرت آیت الله خامنه ای 
با تاکید بر وظیفه جدی مس��ئولان برای 
رفع گله های فعالان اقتصادی گفتند: نظام 
تصمیم گی��ری و اجرایی به مفهوم واقعی 
کلمه »باید« به بخش خصوصی کمک و 
موانع پیشرفت آن را رفع کنند. ایشان برخی 
اقدامات دس��تگاه های دولتی و نظارتی را 
به »ایجاد س��رعت گیر« در مسیر تحرک 
بخش خصوصی تشبیه کردند و گفتند یک 
مسئله که انسان را شرمنده می کند، واردات 
تولیدات مش��ابه داخل اس��ت که عملًا به 
ض��رر کارگ��ر و تولیدکننده اس��ت و راه را 
برای به زانو درآمدن س��رمایه گذار داخلی 
در مقاب��ل رقب��ای خارجی هموار می کند. 
رهبر انقلاب پیگیری آقای عارف معاون 
اول رئی��س جمهور از وزیران را برای رفع 
چنین موانعی، الزامی برش��مردند و گفتند 
ممک��ن اس��ت رفع موانع نی��از به اصلاح 
قوانین و مقررات داشته باشد که باید انجام 
ش��ود. ایش��ان کمک به بخش خصوصی 
را به معنای س��هل   انگاری در قبال برخی 
سوءاستفاده کنندگان ندانستند و افزودند: 
باید در عین افزایش مراقبت ها، کمک ها 
را هم برای کس��انی که خواهان پیشرفت 
کش��ور هس��تند افزای��ش داد. حض��رت 
آیت الله خامنه ای، عمل به سیاس��ت های 
اصل ۴۴ را اقدامی مهم در رفع موانع رشد 
اقتصادی کش��ور خواندن��د و گفتند: این 
سیاس��ت ها مورد تأیید همه مس��ئولان و 
صاحب نظران قرار گرفت اما مس��ئولان 
ذیربط باوجود توصیه های مکرر، به آن ها 
عمل نکردند و این مس��ئله از علل تنزل 

اقتصادی کش��ور در دهه ۹۰ بود. ایش��ان 
با ابراز خرسندی از تشکیل کارگروه های 
تخصص��ی در بخ��ش خصوص��ی برای 
دس��تیابی به رش��د ۸ درصد افزودند: این 
صاحبنظران با بررس��ی توانایی ها و آماده 
ک��ردن طرح ه��ای س��رمایه گذاری، راه 
حل مش��کلات را مش��خص کرده اند که 
مس��ئولان دولتی باید جداً نتایج کار این 
کارگروه ه��ا را دنب��ال و اج��را کنند. رهبر 
انقلاب با انتقاد از کسانی که تحقق رشد 
اقتصادی ۸ درصد را امکان ناپذیر می دانند 
و آن را به س��رمایه گذاری های ناممکن و 
هنگف��ت خارجی منوط می کنند افزودند: 
صاحبنظران��ی ک��ه در کارگروه ه��ای 
تخصصی، رشد ۸ درصد را پیگیر هستند، 
آن را ب��ه« این گونه س��رمایه گذاری های 
خارج��ی » من��وط نکرده اند و با تمرکز بر 
توانایی ه��ای داخلی ب��ه دنبال تحقق آن 
هس��تند و دول��ت باید حتم��اً به آنها توجه 
و کمک کند. ایش��ان با اش��اره به ضرورت 
استمرار رشد بالای اقتصادی گفتند رشد 
۸ درص��دی البت��ه معجزه نمی کند اما اگر 
استمرار پیدا کند و عوائد و نتایج آن عادلانه 
تقسیم شود، وضع کشور تغییر محسوس 
خواهد کرد. رهبر انقلاب حضور در مجامعی 
مانند بریکس را هم مهم دانستند و با اشاره 
به ضرورت فعالیت مس��ئولان دیپلماسی 
کش��ور برای بهره مندی حداکثری از این 
فرصت بزرگ گفتند: سامانه مالی بریکس 
که تبادل مالی با ارزهای کشورهای عضو 
را ممکن می کند، ظرفیت مهمی اس��ت. 
ایشان حذف هر چه ممکن دلار از مبادلات 
تج��اری را ضروری برش��مردند و گفتند: 
ای��ن کار ک��ه رئیس جمهور محترم هم به 
دنبال آن هس��تند، کاری بزرگ و مهم و 
در کارزار اقتصادی، حرکتی بس��یار قاطع 
و تعیین کننده اس��ت و بانک مرکزی باید 
می��دان را ب��رای تخصیص ارزهای دیگر 
بازکن��د، البته انجام آن عکس العمل هایی 
خواهد داش��ت اما دس��ت کشور را قوی تر 
می کند. ایش��ان با اش��اره به گلایه دیروز 
یکی از تولیدکنندگان در نمایشگاه مبنی 
بر طولانی تر شدن زمان صدور یک مجوز 
با وجود تذکر این موضوع در س��خنرانی 
س��ال گذشته رهبری، خاطرنشان کردند: 
من از این مسئله واقعاً شرمنده شدم. این 
مس��ائل را باید حل کرد و حل آنها در گرو 
باور و پای بندی عملی به ضرورت کمک 
به بخش خصوصی اس��ت به گونه ای که 
بخش خصوصی احساس کند که پشتش 

ب��ه کمک ه��ای دولتی گرم اس��ت و امور 
بدون مانع تراش��ی، س��هل و روان انجام 
می ش��ود. رهبر انقلاب در بخش دیگری 
از سخنانشان، آتش بس و پیروزی غزه را 
نش��انه ای آشکار از تحقق پیش بینی زنده 
ب��ودن و زنده مان��دن مقاومت خواندند و 
گفتند: آنچه در مقابل چشم دنیا در حال رخ 
دادن است شبیه افسانه است که دستگاه 
جنگی عظیمی همچون آمریکا، بی اعتنا 
به مفاهیم انسانی، بمب های سنگرشکن 
به رژیم ظالم و خونخوار صهیونی بدهد و 
آن رژیم سفّاک و بی رحم ۱۵ هزار کودک 
را در خان��ه و بیمارس��تان بمباران کند اما 
نتوانند اهداف خود را محقق کنند. ایشان با 
تأکید بر اینکه اگر امکانات آمریکا نبود رژیم 
صهیونیس��تی در همان هفته های اول به 
زانو در می آمد، افزودند: رژیم صهیونیستی 
در این یک سال و چند ماه هر چه توانست 
جنایت و خانه ها، بیمارستان ها، مساجد و 
کلیساها را در مساحت کوچکی مثل غزه 
بمباران کرد اما در نهایت نه تنها نتوانست 
به هدفی که رئیس بدبخت و روس��یاه آن 
معین کرده بود یعنی نابودی حماس و اداره 
غزه بدون مقاومت، دس��ت پیدا کند بلکه 
ناچار شد با همان حماس سر میز مذاکره 
بنش��یند و ش��رایط آن را برای آتش بس 
قب��ول کن��د. حضرت آی��ت الله خامنه ای 
سرزندگی و پیروزی مقاومت در ماجرای 
غزه را مصداق تحقق سنت الهیِ پیروزی 
در ص��ورت مقاومت خواندند و گفتند: هر 
جا از طرف بندگان خوب خدا ایس��تادگی 
باشد، پیروزی حتمی است. ایشان با اشاره 
به سخنانی ناشی از توهم و خیالبافی مبنی 
بر ضعیف شدن ایران، تأکید کردند: آینده 
نشان خواهد داد که چه کسی ضعیف شده 
است همچنانکه صدام نیز به خیال ضعیف 
شدن ایران، تهاجم را آغاز کرد و ریگان هم 
با همین خیال به او کمک های آنچنانی کرد 
اما سرانجام آن دو و ده ها متوهم دیگر، همه 
به درک واصل شدند و جمهوری اسلامی 
روز ب��ه روز رش��د پی��دا کرد که این تجربه 
به فضل الهی قابل تکرار اس��ت. طراحی 
و اج��رای الگوهای نوین جذب و آموزش 
دانشجویان صنعتی، ضرورت ایجاد وحدت 
رویه و ثبات در بخشنامه های مالی دولت، 
لزوم متناسب س��ازی قوانین تأمین مالی 
ش��رکت های دانش بنیان در نظام بانکی، 
س��هم پایین تعاونی ها از اقتصاد کش��ور، 
توانمندسازی کشور در رقابت بین المللی، 
تخصیص نقشه راه ۲۰ ساله برای صنعت 
خودرو به عنوان س��ند بالادس��تی و ایجاد 
ثبات بلندمدت در قوانین این حوزه، توجه به 
ظرفیت های صنعت نساجی با جلوگیری از 
واردات بی رویه پارچه های خارجی و قاچاق 
پوش��اک، ضرورت ال��زام بخش دولتی و 
صنای��ع مادر به اس��تفاده از فناوری های 
هوشمند، لزوم ارائه مشوّق به صنایع فعال 
در مناطق کمتربرخوردار و ضرورت مبارزه 
قاطع با هرگونه فساد در ارتباط با مسائل 
بخش خصوصی از جمله محورهای مطرح 

شده سخنرانان این مراسم بود.

رهبر انقلاب:

رشدهشتدرصدیکاملًاممکناستنگویندنمیشود
روی خط خبر

  تاکنون در کوچک سازی 
دولت توفیق نداشته ایم

حجت الاس��لام محس��نی اژه ای طی س��خنانی در 
نشس��ت با مدیران ارش��د بنیاد مستضعفان انقلاب 
اس��لامی، اظهار کرد: یکی از مس��ائل در کش��ور ما 
موازی کاری هاس��ت؛ در ام��ور مختلفی در کش��ور 
بعض��اً چند دس��تگاه و نهاد ب��ه عنوان متولی حضور 
دارن��د؛ حتی ممکن اس��ت بخ��ش خصوصی نیز در 
آن امور، ورود و مدخلیت داشته باشد؛ در اینجا باید 
سازوکار مدونی داشته باشیم که با تعیین اولویت ها 
و ظرفیت های هر بخش، امور مش��ترک محوله را 
می��ان بخش های مختلف به گونه ای س��امان دهد 
که با یکدیگر موازی کاری نداش��ته باش��ند. رئیس 
ق��وه قضاییه گف��ت: کارآمدی و چابکی نیز از جمله 
شاخصه های مهم در هر دستگاه و نهاد است... چند 
سالی است که در سیاست ها و برنامه های کشور مدام 
مطرح می شود که دولت باید کوچک و چابک شود 
و تصدی گری آن کاهش یابد و بخش های دولتی و 
شبه دولتی در امور اقتصادی و سایر امور رقیب مردم 
نباشند؛ حال باید پرسید آیا این مقولات تحقق یافته 
است یا خیر؟ علی رغم سیاست ها و برنامه های اتخاذ 
ش��ده و مدوّن، تاکنون در امر کوچک س��ازی دولت 
توفیق نداش��ته ایم؛ به اعتقاد من، بنیاد مس��تضعفان 

در این حوزه می تواند منشا اثر باشد.

 بدون مردم نمی توان
  قدم از قدم برداشت

 محمدباقر قالیباف صبح دیروزچهارش��نبه ۳ بهمن 
۱۴۰۳ ب��ا حض��ور در همای��ش ملی خادمان حضور 
ش��ورای هماهنگی تبلیغات اس��لامی با اش��اره به 
ب��رکات م��اه رجب تاکید کرد: ب��دون حضور مردم 
ای��ن انق��لاب و نظام نمی تواند ق��دم از قدم بردارد. 
حتی حفظ اررش های انقلاب و توسعه آن ها بدون 
میدان داری مردم معنا ندارد. مردم وقتی در صحنه 
حاضر هستند می توانند بر مسائل و ارزش های جامه 
عمل بپوشانند. مردم باوری و مردم سالاری یکی از 
مهم ترین مباحث دینی ماست. انقلاب ما به رهبری 
ام��ام خمین��ی, ای��ن مرد الهی که ب��ه غیر از راه خدا 
گامی برنداش��ت و کلامی نگفت. وی یادآور ش��د: 
مردم باوری ما از متن دین برخواس��ته ش��ده است و 
ب��ه تعبی��ر مقام معظم رهبری که می فرمایند امام بر 
سر مسائل دینی با هیچ کسی رودربایستی نداشت 
و م��ردم س��الاری دین��ی را از ج��ای دیگر به دین 
سنجاق نکردند. به همین دلیل برخی از جمهوریت 
و اسلامیت نظام دچار دوگانگی شده اند و بد فهمی 
از ای��ن موض��وع پیدا کرده اند. جمهوری اس��لامی 
حقیقتی واحد اس��ت. نقش مردم و مردم س��الاری و 

معنی بخشی برخواسته از انقلابی است.

اهتمام ایران به گسترش روابط با چین
عراقچی در دیدار سفیر ایران در چین بر اهتمام تهران 
برای گس��ترش هرچه بیشتر روابط بر مبنای برنامه 
همکاری جامع ۲ کشور و دیگر تفاهم های منعقده 
فی مابین طرفین تاکید کرد. »محسن بختیار« سفیر 
جمهوری اس��لامی ایران در پکن با »س��ید عباس 
عراقچی« وزیر امور خارجه ایران دیدار و گزارش��ی 
از روند همکاری های دوجانبه بین جمهوری اسلامی 
ای��ران و جمه��وری خلق چین را ارائه کرد. وزیر امور 
خارجه ایران در این دیدار با اش��اره به اهمیت ویژه 
رواب��ط دوجانبه ایران- چی��ن، بر اهتمام جمهوری 
اس��لامی ایران برای گس��ترش هرچه بیشتر روابط 
ب��ر مبن��ای برنامه همکاری جامع ۲ کش��ور و دیگر 

تفاهم های منعقده فی مابین طرفین تاکید کرد.
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گروه اقتصاد کلان: اصغر بالس��ینی، س��خنگوی مرکز 
مبادل��ه ارز و ط��لای ایران در گفتگو با ایلنا درباره حذف 
سامانه نیما از امروز اظهار داشت: براساس اطلاعیه ای 
که از اواخر آذر ماه منتش��ر ش��ده بود قرار بر این بود که 
اختیاری بودن معاملات در س��امانه نیما تا یکم بهمن 
ادامه پیدا کند و از امروز دوشنبه تمام صادرکندگان که 
قبلا ارز صادراتی را در سامانه نیما عرضه و نسبت به رفع 
تعه��دات خ��ود اقدام می کردند باید عرضه ارز را به بازار 
ارز تجاری منتقل دهند. همچنین کسانی که از طریق 
سامانه نیما خرید ارز را انجام می دادند از امروز باید از بازار 
ارز تجاریِ مرکز مبادله نس��بت به خرید ارز اقدام کنند. 
سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران ادامه داد: امروز 
سامانه نیما متوقف می شود و تمام معاملات ارز در کشور 
صرف��ا از طری��ق مرکز مبادله و بازار ارز تجاری صورت 
می گیرد.  وی در پاسخ به این سوال که با حذف سامانه 
نیما چه میزان معاملات ارز وارد بازار ارز تجاری خواهد 

ش��د، گفت: بانک مرکزی از ابتدای فروردین ۱۴۰۳ تا 
ب��ه ام��روز ۵۵,۵ میلیارد دلار برای نیازهای وارداتی ارز 
تامی��ن ک��رده که از این میزان حدود ۱۱,۵ میلیارد دلار 
متعلق به کالاهای اساس��ی، دارو و تجهیزات پزش��کی 
بود که با نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان عرضه می شود که 
خارج از مکانیس��م بازار ارز تجاری بوده اس��ت.  بالسینی 
اف��زود: مابقی معاملات ش��امل ح��دود ۴۳ میلیارد دلار 
واردات کالاه��ای تجاری و بازرگانی و همچنین حدود 
۱,۱ میلیارد دلار بخش خدمات از طریق بازار ارز تجاری 
در مرکز مبادله امکان معامله دارد. بنابراین اگر قرار بود 
از ابتدای سال ۱۴۰۳ تا امروز این میزان ارز صرفا از ارز 
تجاری انجام می شد این عدد به بیش از ۴۴ میلیارد دلار 
می رس��ید. به  عبارت دیگر ۸۰ درصد معاملات ارز وارد 
بازار ارز تجاری می  شد و از این به بعد ۸۰ درصد معاملات 
ارزی در بازار ارز تجاری انجام می شود.  سخنگوی مرکز 
مبادل��ه ارز و ط��لای ایران درباره میزان معاملات انجام 

ش��ده در بازار ارز تجاری تاکید کرد: از س��وم آذر ماه که 
معاملات به صورت رسمی در  بازار ارز تجاری آغاز شده  
ت��ا ب��ه امروز ی��ک میلیارد و ۱۴۵ میلیون دلار معامله در 
این بازار صورت گرفته است. وی با اشاره به تقاضا برای 
ارزهای مختلف در بازار ارز تجاری اظهار داشت: در بازار 
ارز تجاری انواع ارزها و نمادها در حال معامله اس��ت و 
بیش��ترین تقاضا برای معامله  برای دلار، یورو، درهم و 
یوان بوده است. همچنین بیشترین معامله ای که در بازار 
ارز تجاری انجام شده، در روز ۲۴ دی ماه به مبلغ ۱۲۰ 
میلیون دلار در یک روز بوده و ۱۲۰ میلیون دلار بالاترین 
سقف معاملاتی بوده است.  بالسینی درباره مقایسه عمق 
بازار ارز تجاری و سامانه نیما گفت: تقریبا ۱۲,۵ درصد 
معاملات ارزی به صورت توافقی و ارز ش��خاص انجام 
می ش��د که این میزان معاملات هم به بازار ارز تجاری 
اضافه می ش��ود و قطعا عمق و حجم معاملات در بازار 

ارز تجاری بیشتر از نیما خواهد بود.

بازار ارز تجاری بالاخره اجرایی شد

سامانه »نیما« بایگانی شد

 گ��روه اقتص��اد کلان: عضویت ایران در 
گ��روه ویژه اقدام مالی )FATF( همواره 
ج��زو یکی از مس��ائل مه��م و پرچالش 
ای��ران در زمین��ه رواب��ط اقتص��ادی با 
س��ایر کش��ورها بوده است. FATF یک 
س��ازمان بین المللی اس��ت که هدف آن 
مبارزه با پولشویی، تأمین مالی تروریسم 
و حمایت از نظام مالی س��الم در س��طح 
جهانی اس��ت. ایران در س��ال های اخیر 
تح��ت فش��ار ای��ن نهاد ب��وده و حتی به 
مدت طولانی در لیس��ت کش��ورهای با 
ریس��ک بالا قرار داش��ته است. همزمان 
ب��ا آغاز به کار دولت چهاردهم عضویت 
ایران در این نهاد با جدیت زیادی دنبال 
می شود. علیرغم جدیدت تیم اقتصادی 
دول��ت جدی��د برای عضوی��ت کامل در 
FATF بسیاری از تحلیلگران اقتصادی 
ب��ر ای��ن باورند که عضویت ایران در این 
نه��اد نمی توان��د به طور کامل ش��رایط 
اقتصادی کش��ور را بهبود بخش��د، زیرا 
مش��کلات ساختاری و داخلی به ویژه در 
حوزه های سیاسی، اقتصادی و اجتماعی 
همچن��ان پابرجا خواهد بود. یکی از این 
مشکلات ساختاری مسئله تحریم های 
اقتصادی اس��ت. اقتصاد ایران در طول 
سال های اخیر به طور چشمگیری تحت 
تأثی��ر تحریم های بین المللی قرار گرفته 
اس��ت. تحریم ها به ویژه در زمینه نفت، 
بانکداری و مبادلات مالی تأثیرات منفی 
زیادی بر فعالیت های اقتصادی کش��ور 
داشته اند. علاوه بر این، محدودیت های 
اقتصادی داخلی و مش��کلات ساختاری 
مانند فس��اد مالی، بیکاری و ناهماهنگی 
در سیاست های اقتصادی نیز مشکلات 
زی��ادی را ب��رای اقتص��اد ایران به وجود 
آورده اس��ت. پیوس��تن کام��ل ای��ران 
ب��ه FATF  می توان��د به ط��ور بالق��وه 
موجب تس��هیل مبادلات مالی و جذب 
س��رمایه گذاری خارجی شود و در نتیجه 

از نظر اقتصادی مفید باشد. این عضویت 
می تواند به ایران کمک کند تا در سطح 
جهانی و به ویژه در تجارت با کشورهای 
غربی، اعتبار بیشتری کسب کند و بتواند 
روابط مالی خود را با دیگر کشورها بهبود 
ده��د. با این ح��ال، نکته مهمی که باید 
ب��ه ط��ور وی��ژه به آن توجه داش��ت این 
اس��ت که عضویت ایران در FATF تنها 
یک��ی از عوامل مه��م در بهبود وضعیت 
اقتصادی است و نمی تواند به طور مستقل 
مش��کلات کلی��دی دیگ��ری همچون 
تحری��م را برطرف کند. عضویت در این 
نه��اد بی��ن المللی نمی تواند مش��کلات 
اقتصادی ساختاری ایران را که ناشی از 
سوء مدیریت، فساد مالی، وابستگی بیش 
از حد به منابع نفتی، و عدم تنوع اقتصادی 
است را به طور کامل حل کند. برای بهبود 
شرایط اقتصادی ایران، نیاز به اصلاحات 
ج��دی در سیاس��ت های داخلی، تقویت 
نهاده��ای مال��ی و اقتص��ادی، کاهش 
فس��اد و توس��عه صنایع غیرنفتی وجود 
دارد. مش��کلات ارزی و سیاس��ت های 
اقتص��ادی ناپایدار نیز ب��ر توانایی ایران 
برای استفاده از مزایای احتمالی عضویت 
در FATF تأثیر منفی می گذارند مضاف 
بر موارد مذکور سیاس��ت های اقتصادی 
ناپایدار در کنار تنش های خارجی باعث 
می ش��ود که اقتصاد ایران در ش��رایطی 

که بیش��تر نیاز به ثب��ات دارد، همچنان 
ب��ا چالش ه��ای ف��راوان مواجه باش��د. 
عضویت در FATF می تواند بر برخی از 
این مس��ائل تأثیرگذار باشد، اما تغییرات 
بنیادی نیاز به اصلاحات گسترده تری در 
س��طح حکمرانی و تعاملات بین المللی 
دارد. در حال��ی ک��ه عضوی��ت ایران در 
FATF می توان��د در کوتاه مدت برخی از 
مش��کلات مالی و تجاری کش��ور را حل 
کن��د، اما این ام��ر به تنهایی برای بهبود 
شرایط اقتصادی ایران کافی نخواهد بود. 
مسائل س��اختاری، سیاسی و اقتصادی 
در داخل کش��ور و همچنین تحریم های 
بین المللی همچنان به عنوان موانع اصلی 
برای توسعه پایدار اقتصادی باقی خواهند 
ماند. برای تحقق بهبود شرایط اقتصادی، 
ای��ران باید به اصلاحات داخلی و تقویت 
اعتماد بین المللی توجه ویژه ای داش��ته 
باش��د و از راه حل های جامع و چندجانبه 
بهره ب��رداری کند. حیدر مس��تخدمین 
حسینی، اقتصاددان در گفتگویی پیرامون 
عضوی��ت ای��ران درFATF  و تاثیر آن بر 
ش��رایط اقتصادی کشورمان اظهار کرد:  
مجموعه FATF الزاماتی را به سازمان ها 
و نهاده��ای مال��ی توصیه می کند که بر 
مبنای آن، این نهادها و س��ازمان ها باید 
چارچوب ه��ای اس��تاندارد بین المللی را 
رعای��ت کنن��د. به عبارت دیگر، تصویب 

اف  ای  ت��ی اف در کش��ور ب��ه معنای این 
نیست که بلافاصله صادرات نفت به طور 
عادی و بدون مشکل پیش رود. بلکه پس 
از آن، کشورها به نهادهای مالی یادآوری 
می کنند که چارچوب های استاندارد نظام 
بانکی هم باید با اس��تانداردهای جهانی 
تطبی��ق یابد. این اقتص��اددان افزود: در 
ح��ال حاضر ب��ه دلی��ل تحریم ها نظام 
بانک��ی ای��ران با بانک ه��ای بین المللی 
ارتباط حداقلی داشته و از چارچوب های 
اس��تاندارد بانکی فاصله بسیاری گرفته 
اس��ت. این مجموعه استانداردها شامل 
موارد مختلفی است که باید رعایت شود. 
از جمل��ه آنه��ا موضوعاتی چون کفایت 
سرمایه، نظام حسابرسی و قوانین مربوط 
به تهیه صورت های مالی اس��ت که باید 
با اس��تانداردهای بین المللی همخوانی 
داشته باشد. وی تصریح کرد: به عبارت 
دیگ��ر، ای��ران بای��د این فراینده��ا را با 
اس��تانداردهایی ک��ه نظام بانکی جهانی 
در حال حاضر از آن تبعیت می کند تطبیق 
ده��د. در حال حاض��ر، بانک های ایران 
ارتباط محدودی با بانک های بین المللی 
و فاصله زیادی با چارچوب های استاندارد 
بین المللی دارند. مس��تخدمین حسینی 
متذک��ر ش��د: از ای��ن رو، نبای��د تنها به 
تصویب FATF بسنده کرد، بلکه نظام ها 
و نهادهای مالی ایران باید هرچه سریع تر 
خود را به اس��تانداردهای روز بین المللی 
نهاد مربوط به خود تجهیز کنند. در رأس 
ای��ن نهاده��ا، بانک ها قرار دارند که باید 
توجه ویژه ای به این موضوع داشته باشند 
و خود را با استاندارد جهانی تطبیق دهند. 
این اقتصاددان خاطرنشان کرد: در حال 
حاض��ر، بانک های ایرانی به س��وئیفت 
وصل نیس��تند و حتی برقراری ارتباطات 
جدید با سوئیفت هم در دو دهه اخیر بارها 
مطرح ش��ده، اما همچن��ان نظام بانکی 

ایران با آنها فاصله زیادی دارد. 

»نقش جهان« بررسی می کند؛ الزامات بهبود شرایط اقتصاد ایران چیست؟

 میدان دادن به بخش خصوصی مسیربازگشتبهاقتصادجهانی
سیاست دولت چهاردهم

عبدالناص��ر همتی، وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
گفتگ��وی ویژه خبری گفت: س��خنان رهبر معظم 
انقلاب در جریان بازدید از نمایشگاه توانمندی های 
بخ��ش خصوصی فصل الخطاب بود که بین بخش 
خصوصی و دولتی کدام یک می تواند پیشبرد اقتصاد 
کشور را هدایت کند؛ ایشان صراحتا فرمودند که باید 
به بخش خصوصی میدان داده ش��ود. وزیر اقتصاد 
اف��زود: سیاس��ت دولت چهاردهم می��دان دادن به 
بخش خصوصی و از همه مهمتر بهبود فضای کسب 
و کار است. باید به این سمت برویم که اقتصادمان 
را بدون دخالت های دولت، بدون مدیریت دولتی و 
بدون اقتصاد دستوری بتوانیم به سمت بهبود فضای 
کس��ب و کار ببری��م. وی تصری��ح کرد: هدف همه 
اینها دست یابی به رشد اقتصادی است، تجربه ما در 
سال های گذشته نشان داده که بستن مجوزها و با 
مدیریت دولتی واحدهای اقتصادی، رشد اقتصادی 
کش��ور کند می ش��ود همتی گفت:  فرمایشات رهبر 
معظم انقلاب باید از این به بعد با قدرت بیش��تری 
پیگری شود و خودم را مکلف می دانم تا نکاتی که 

معظم له گفتند را از ابعاد مختلف پیگیری کنم. 

دولت و مجلس انگیزه های تولید را 
برای سرمایه گذاران افزایش دهند

فری��دون همت��ی، نایب رئیس کمیس��یون برنامه و 
بودجه مجلس شورای اسلامی پیرامون در عملکرد 
دس��تگاه ها در تحقق ش��عار جهش تولید با مشارکت 
مردم گفت: یکی از الزامات جهش تولید، ایجاد انگیزه 
و مشوق های لازم برای جذب سرمایه گذاران است. 
در این راس��تا باید دولت راه را برای مش��ارکت مردم 
در تولید هموار کند. نایب رئیس کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس شورای اسلامی با تاکید بر لزوم تسریع 
در صدور مجوزهای کس��ب وکار گفت: در صورت 
وجود مش��وق های لازم و تسهیل صدور مجوزهای 
کسب و کار، مردم  هم در عرصه تولید سرمایه گذاری 
می کنند. وی با بیان اینکه خلاء قانونی برای تحقق 
ش��عار س��ال وجود ندارد، افزود: اینکه ش��عار سال به 
خوبی اجرا نشده ناشی از عمل نکردن دستگاه های 
اجرایی به تعهدات قانونی خود است همچنین مردم و 
سرمایه گذاران تمایلی به سرمایه گذاری ندارند که آن 
هم ناشی از پرسود و فعال بودن بازار دلالی در کشور 
اس��ت. همتی تاکید کرد: لازم اس��ت دولت و مجلس 
انگیزه  و مشوق تولید را افزایش دهند تا سرمایه گذاران 

به سمت تولید جذب شوند.

پیوستن به FATF به بهبود شرایط 
اقتصادی کشور کمک خواهد کرد

زه��را خدادادی، عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس 
ش��ورای اسلامی درباره بررس��ی دوباره لوایح پالرمو 
و CFT در مجم��ع تش��خیص مصلحت نظام گفت: 
اقدام دولت چهاردهم که با درخواست رئیس جمهور 
و موافقت رهبر معظم انقلاب برای بررسی دوباره این 
لوایح در مجمع تشخیص مصلحت نظام مطرح شد، 
اقدامی بسیار سنجیده و درستی است که می تواند به 
بهبود شرایط اقتصادی و مقابله با تحریم های غرب 
کمک کند. البته حل مشکلات اقتصادی و مالی کشور 
تنها منوط به این لوایح نخواهد بود و بایستی از ظرفیت 
داخلی برای بهبود شرایط اقتصادی کشور استفاده کرد. 
عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
افزود: قطعا حل موضوع FATF و تصویب این لوایح 
در مراودات بین المللی کشور راهگشا خواهد بود و به 

بهبود شرایط اقتصادی کشور منجر خواهد شد. 

روی خط خبر
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گروه اجتماعی: هوای سالم مهم ترین الزام 
تنفس انس��ان ها اس��ت اما در سالیان اخیر 
به دلیل آلودگی هوا، مردم تهران کمتر از 
هوای پاک استش��مام کرده اند زیرا اغلب 
روزه��ای پایتخت ب��ا آلودگی هوا و گرد و 
غبار همراه است به طوری پایتخت نشینان 
در طول س��ال به طور میانگین فقط چند 
روز ه��وای پ��اک را تجرب��ه می کنند.به 
گزارش»نقش جهان«،  هر روز آمارهایی 
از هوای ناسالم برای گروه های حساس و 
یا ناسالم برای همه افراد منتشر می شود، 
روزه��ای پاک در برخی س��ال ها به تعداد 
انگش��تان دست است، به عنوان نمونه در 
سال ۱۴۰۳ و با وجود اینکه میزان آلودگی 
در ۶ ماهه نخس��ت س��ال جاری به حداقل 
می رسد مردم پایتخت فقط پنج روز هوای 
پاک تنفس کردند.آمارهای شرکت کنترل 
کیفیت هوای تهران نشان می دهد که در 
س��ال ۱۴۰۲ نیز تهرانی ها فقط هش��ت 
روز در هوای پاک نفس کش��یدند مابقی 
روزهایی با هوای قابل قبول، ناسالم و بسیار 
ناس��الم بوده که در چنین شرایطی برخی 
محدودیت ه��ای تردد ب��رای افراد دارای 
بیماری ه��ای زمینه ای، قلب��ی و عروقی 
و حت��ی بیم��اران تنفس��ی در نظر گرفته 
می شود.بر اس��اس مطالعات و تحقیقات 
دانش��مندان، ب��رای ه��ر آلاینده یک حد 
مجاز تعریف می ش��ود. ذرات معلق کمتر 
از ۲.۵ آلاین��ده ش��اخص هوای تهران در 
روزهای س��رد پایتخت است. این آلاینده 
دارای قطر ۲.۵ میکرون و یا کمتر هستند 
که تقریبا یک سی ام قطر موی انسان است 
و به عنوان ذرات ریز )fine( نیز ش��ناخته 

می شوند.یکی از مهمترین موضوعاتی که 
در زمینه هوای تهران قابل توجه است این 
است که پایتخت در ۶ ماهه نخست سال 
جاری وارونگی هوا را تجربه نمی کند زیرا 
ب��ا وارونگی هوا آلودگی هوا در فصل های 
پاییز و زمس��تان به بیش��ترین حد ممکن 
می رس��د هوایی که در برخی مواقع حتی 
ممنوعی��ت ت��ردد برای افراد بیمار و دارای 
مشکلات تنفسی اعمال می شود.با توجه 
به اینکه شاخص کیفیت هوا معیاری برای 
تعیی��ن روزان��ه کیفیت هوا و میزان ارتباط 
آن با سطوح سلامت افراد است به ترتیب 
از صفر تا ۵۰ در شرایط پاک یا سبز، ۵۱ تا 
۱۰۰ در ش��رایط قابل قبول یا زرد، ۱۰۱ تا 
۱۵۰ در شرایط ناسالم برای گروه حساس یا 
نارنجی، ۱۵۱ تا ۲۰۰ در شرایط ناسالم برای 
همه یا قرمز، ۲۰۱ تا ۳۰۰ در شرایط بسیار 
ناس��الم یا بنفش و ۳۰۱ تا ۵۰۰ در ش��رایط 
خطرناک یا ارغوانی تعیین ش��ده اس��ت.
اطلاعات موجود ش��رکت کنترل کیفیت 
هوای تهران نش��ان می دهد که از ابتدای 
سال جاری تا پایان دی ماه تهرانی ها فقط 

۱.۶۳ درصد روزهای خود را در هوای پاک 
تنف��س کرده ان��د یعنی پنج روز از ۳۰۶ روز 
گذشته از سال، هوای پاک در آسمان این 
کلانشهر نمایان شد.آمارهای مقایسه ای 
در این زمینه نشانگر این موضوع است که 
حتی در س��ال گذشته نیز پایتخت نشینان 
روزهای��ی با تنف��س در هوای پاک زیادی 
نداشته اند به طوری که در طول ۳۶۵ روز 
فق��ط ۲.۹۳ درص��د روزها را با ۹ روز هوای 
پ��اک گذرانده اند. این نش��ان می دهد که 
بیشترین وضعیت هوای تهران در شرایط 
قابل قبول و ناس��الم قرار دارد.با توجه به 
اینکه ش��رایط قابل قبول بیشترین آمارها 
را در روزه��ای گذران��ده م��ردم تهران به 
خود اختصاص داده اس��ت، ۵۹.۶۱ درصد 
روزه��ای مردم در این کلانش��هر در این 
وضعیت سپری شده که شامل ۱۸۳ روز از 
سال جاری بوده که البته این وضعیت هم 
برای مردم تهران پذیرفته نیست زیرا هوای 
پاک حق همه شهروندان است.معیارهای 
ش��رکت کنترل کیفیت ه��وای تهران بر 
چند عامل اس��ت که شامل هوای پاک در 

وضعیت س��بز، قابل قبول با ش��رایط زرد، 
ناسالم برای گروه های حساس در وضعیت 
نارنجی و ناسالم برای همه گروه های سنی 
با وضعیت قرمز، بس��یار ناس��الم و بنفش و 
خطرن��اک که ش��رایط قهوه ای اس��ت.

تهرانی ه��ا از ابتدای س��ال جاری تاکنون 
۵۹.۶۱ درصد روزهای خود را در ش��رایط 
قابل قبول و زرد سپری کرده اند که براساس 
آمارهای موجود، ۱۸۳ روز قابل قبول برای 
پایتخت نشینان به ثبت رسیده است.شرایط 
ناس��الم برای گروه های حس��اس در سال 
جاری که وضعیت نارنجی هوای تهران را 
نشان می دهد با ۱۰۲ روز و در واقع ۳۳.۲۲ 
درصد روزهای سپری شده برای مردم این 
کلانشهر بوده است که در چنین وضعیتی 
بای��د از حض��ور در فضای باز به ویژه برای 
سالمندان، افراد دارای بیماری های قلبی، 
عروقی و تنفس��ی و ک��ودکان خودداری 
ش��ود.یکی دیگر از ش��رایط هوای تهران 
با وضعیت قرمز و ناس��الم با ۵.۵۴ درصد 
روزهای سال بوده که مردم تهران در این 
ش��رایط ۱۷ روز را گذرانده اند. در وضعیت 
قرمز همه گروه های س��نی مورد خطاب 
هس��تند که نباید در فض��ای آزاد به مدت 
طولانی بمانند یا حرکات ورزشی سنگین 
انجام دهند.آمارهای موجود شرکت کنترل 
کیفیت هوای تهران نشانگر این موضوع 
اس��ت ک��ه مردم پایتخ��ت ۳۸.۷۶ درصد 
روزهای خود را در قالب ۲۱۹ روز در هوای 
ناس��الم برای گروه های حساس و ناسالم 
برای همه گروه های سنی سپری کرده اند 
که این شرایط برای هیچکدام از مردم قابل 

قبول نیست.

سرب و مازوت در ریه تهرانی ها؛

تعدادروزهایهوایپاکبرایتهرانیها،امسالفقطیکدرصد!

گروه اجتماعی: رییس ش��ورای اسلامی 
شهر تهران گفت: تعدادی از اتوبوس های 
چینی وارد کشور شده ولی هنوز به تهران 
نرسیده که در ناوگان حمل و نقل فعالیت 
کنند.به گزارش »نقش جهان«  ، مهدی 
چم��ران در دویس��ت و نود و هش��تمین 
جلسه ش��ورای شهر ضمن گرامیداشت 
حادثه پلاسکو در جمع خبرنگاران اظهار 
کرد: در جلس��ه امروز قطعا متمم بودجه 
۱۴۰۳ به تایید نهایی و تصویب اعضای 
شورا می رسد.وی افزود: همچنین در پی 
اعت��راض فرمانداری نس��بت به مصوبه 
افزای��ش ۵۰ درصدی کرایه حمل و نقل 
عموم��ی، قرار اس��ت ام��روز مجددا این 

موضوع در دس��تور کار ش��ورا وارد شود.
چمران در پاس��خ به س��والی در خصوص 
وضعیت پسماند در پایتخت اضافه کرد: 
با توجه به وسعت شهر تهران، بحث جمع 
آوری زباله ها کار دش��واری اس��ت، باید 
برنام��ه و طرح ه��ای جدیدی را ارائه کرد 
در بعضی محلات روزانه ۳ بار ماشین های 
جمع آوری زباله مش��غول کار هس��تند.
رییس ش��ورای شهر تهران با بیان اینکه 
برنامه ای برای جمع آوری پسماند بود که 
عملیاتی نش��د و آن را تغییر دادند، یادآور 
شد: قرار شد مدیرعامل سازمان مدیریت 
پسماند در مورد شیوه جدید گزارشات خود 
را ارائه دهد.وی تاکید کرد: پیمانکاران هم 
در خصوص قراردادهایشان گلایه دارند 
که امیدواریم هرچه سریعتر رفع شود و به 
نقطه مطلوب برسیم.به گفته وی، همین 
ک��ه قراردادها اصلاح و تعداد زباله گردها 
کاه��ش یافته قدم مثبتی اس��ت اما باید 
جمع آوری مناسب صورت بگیرد البته در 
برخی مناطق س��ه بار جمع آوری پسماند 
در ش��ب انجام می شود.چمران ادامه داد: 

تصاویری از میادین جدید میوه  و تره بار را 
دیدیم که بر اساس معماری ایرانی ساخته 
ش��ده و خوب بود، در این خصوص هفته 
آینده توضیحات تکمیلی را خواهیم داد.

وی با بیان اینکه خوشبختانه تکلیفی که 
ما برای اس��تفاده از سیس��تم الکترونیک 
برای تاکسی ها در نظر گرفته بودیم هفته 
آینده اجرا می ش��ود، گفت: با اجرای این 
سیس��تم هوش��مند، در شرایط نامناسب 
آب و هوای��ی، ن��رخ کرایه غیر از روزهای 
تعطیل و در شرایط آب و هوایی نامناسب 
تا ۵۰ درصد افزایش می یابد ضمن اینکه 
روزهای تعطیل رس��می قانون جداگانه 

دارد و کاری با نرخ این بخش ندارد.
 بن��ا بر این گزارش، مدیرعامل ش��رکت 
واحد اتوبوس��رانی ش��هر تهران از حمل 
اتوبوس ه��ای چین��ی از بندرعب��اس به 
ته��ران خبر داد.احمد قیومی با حضور در 
جمع خبرنگاران گفت: با تمهیدات انجام 
ش��ده اتوبوس ه��ای تولید داخل در حال 
تحویل است که  ارقام آن مختلف است 
مثلا ش��رکت عقاب افشان تاکنون ۴۹۰ 

دس��تگاه تحویل داده است.وی در مورد 
سرانجام قرارداد خرید اتوبوس از چین نیز 
اظهار کرد: ۱۰ اتوبوس در تهران است و 
۱۱۹ اتوبوس دیگر نیز از محل این قرارداد 
به همراه ۶۰ اتوبوس دیگر به بندرعباس 
رس��یده اس��ت. از شب گذشته مشکلات 
گم��رک با مذاکره ونشس��ت ش��هردار 
ته��ران رفع ش��ده ودر ح��ال بارگیری به 
سمت تهران هستند.مدیرعامل شرکت 
واحد اتوبوس��رانی ش��هر ته��ران با بیان 
اینک��ه اصل مطلب رفع ایرادات کمرگی 
ب��ود که خوش��بختانه انجام ش��د گفت: 
اتوبوس ه��ا بع��د از رس��یدن به تهران در 
خطوط مش��خص شده، فعالیت خواهند 
کرد.قیوم��ی در م��ورد اتوبوس های وارد 
ش��ده نیز گفت: ۱۰ اتوبوس��ی چینی که 
وارد تهران شده بودند پس از طی کردن 
تس��ت ها، پلاک گذاری می شوند.وی در 
مورد فعالیت ترامواها در تهران گفت: دو 
رام تراموا در داخل تهران است و در حال 
مونتاژ  هس��تند و تس��ت این ترامواها به 

صورت شبانه انجام می شود.

رئیس شورای شهر تهران:

اتوبوس های چینی به کشور وارد شده ولی به تهران نرسیده است

روی خط خبر

  مراسم بزرگداشت 
»شهدای عدالت« برگزار می شود

مراسم بزرگداشت »شهدای عدالت«، حجج  اسلام 
والمس��لمین ش��هیدان رازینی و مقیسه چهارشنبه 
)سوم بهمن( در مدرسه عالی شهید مطهری برگزار 
می شود.مراس��م بزرگداشت شهیدان حجج  اسلام 
علی رازینی و محمد مقیس��ه از س��وی رئیس قوه 
قضاییه و بیت شهدا، روز چهارشنبه ۳ بهمن ماه از 
س��اعت ۱۴:۳۰ الی ۱۶:۰۰ در مدرس��ه عالی شهید 
مطهری واقع در میدان بهارس��تان برگزار می شود.

براساس این گزارش ، روز دوشنبه نیز مراسم تشییع 
پیکر ش��هیدان حجج  اس��لام والمسلمین رازینی و 
مقیس��ه با حضور رئیس قوه قضاییه و مس��ئولان 
عالی قضایی از ضلع شرقی دیوان عالی کشور واقع 
در خیابان داور به سمت قبور مطهر شهدای گمنام 
میدان ارک برگزار شد.همچنین مراسم تشییع پیکر 
این ش��هدا با حضور مردم قدرش��ناس اس��تان قم از 
مس��جد امام حس��ن عسگری )ع( قم به سمت حرم 
حضرت معصومه )س( برگزار و پیکر شهدا در مقبره 
ش��هید مفتح حرم مطه��ر حضرت فاطمه معصومه 

)س( به خاک سپرده شد.

 نگرانی در زمینه تامین
 شیر خشک وجود ندارد

سرپرس��ت فرآورده های طبیعی، س��نتی و مکمل 
س��ازمان غذا و دارو گفت: با افزایش تولید داخلی و 
مدیری��ت مؤث��ر توزیع، هیچ نگرانی جدی در زمینه 
تأمین شیر خشک وجود ندارد و سازمان غذا و دارو 
تمام تلاش خود را برای تس��هیل دسترس��ی مردم 
ب��ه ای��ن محصول انجام خواهد داد.علی صفا افزود: 
س��ازمان غذا و دارو با اجرای طرح های حمایتی از 
داروخانه ها و تولیدکنندگان ش��یر خش��ک، درصدد 
است دسترسی مردم به این محصول را افزایش دهد، 
هدف ما این است که با ترغیب داروخانه ها به توزیع 
شیر خشک، مشکلات موجود در این زمینه به حداقل 
برسد.وی اظهار داشت: در حال حاضر، پنج کارخانه 
داخلی با ظرفیت مناسب مشغول تولید شیر خشک 
هستند و تأمین نیازهای کشور به صورت پایدار ادامه 
دارد، حتی در مواقعی که تقاضا برای برخی برندهای 
خاص افزایش می یابد، از ظرفیت س��ایر کارخانه ها 

برای پاسخگویی به بازار استفاده می شود.

رشد 33 درصدی پرداخت »وام 
ازدواج« در سال جاری

در حالی افزایش مدت زمان پرداخت »وام ازدواج« 
و ایج��اد صف های طولانی پش��ت نوبتی های آن، 
گلایه بسیاری از متقاضیان را پیش از این به همراه 
داشت اما براساس جدیدترین گزارشات »از ابتدای 
س��ال ج��اری تا اواخر دی م��اه )۲۵ دی(، مجموع 
مبل��غ پرداخت��ی برای وام ازدواج از س��وی دولت با 
رشدی ۳۳ درصدی همراه بوده است«.اهمال کاری 
بانک ه��ای عامل در پرداخت وام  ازدواج که امیدها 
را برای گره گش��ایی از مشکلات زوجین برای آغاز 
زندگ��ی مش��ترک کمرن��گ و طولانی ک��رده بود، 
هش��دارها و اخطارهای بانک مرکزی و س��ازمان 
بازرس��ی را در تابس��تان بدنبال داش��ت حال آنکه 
طب��ق تبص��ره ۱۳ لایحه بودجه ۱۴۰۳، ۳۰۰ همت 
برای تسهیلات ازدواج، فرزندآوری، خرید یا ساخت 
مسکن پیش بینی شده که در این میان، وام ازدواج 
در سال جاری برای دختران زیر ۲۳ سال و پسران 
زیر ۲۵ سال معادل ۳۵۰ میلیون تومان و برای سایر 
زوجین واجد شرایط نیز ۳۰۰ میلیون تومان در نظر 

گرفته شده است.
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  معاون پژوهشی مرکز ملی مطالعات آب 
ات��اق بازرگانی ایران گفت: اکنون بیش 
از ۷۰ درصد آبی که وارد ش��بکه منازل 
می شود؛ تبدیل به فاضلاب می شود یعنی 
آب را آل��وده می کنی��م، چ��را باید آب را با 
ای��ن کیفی��ت که به گرانی و به س��ختی 
تامین شده و منجر به بهم ریختن طبیعت 
مناط��ق مبدا تامین آب تولید می ش��ود؛ 
تبدیل به فاضلاب کنیم؟ عباس کشاورز 
درباره اوضاع آب در تهران با بیان اینکه 
در حال حاضر میزان روان آب های کشور 
نصف شده است، اظهار داشت: حتی اگر 
بارندگی نرمال هم حادث شود مشکل آب 
تهران حل نمی ش��ود، اکنون رودخانه ها 
آورد ده��ه ۶۰ را ندارن��د، اگر در دهه ۶۰ 
رودخانه کرج ۲.۵ میلیون متر مکعب آورد 
داشت و در دهه های ۳۰، ۴۰، ۵۰ و ۶۰ هم 
آب ته��ران را تامین می کرد و به دریاچه 
ش��ور قم ملحق و اکوسیس��تم را متعادل 
می کرد اکنون این آب بس��یار کم شده و 
این امکان وجود ندارد. وی با بیان اینکه 
آب منبع حیات انس��ان، محیط زیس��ت، 
اقتصاد و اجتماع است، افزود: چالش آب 
را نبای��د فق��ط به مناب��ع آب ربط داد، ما 
اش��تباه کردیم و شهرهایی ایجاد کردیم 
که با ظرفیت آمایش آبی کشور منطبق 
نبوده، به طوری که اکنون حتی اگر سدها 
پرآب هم باش��ند نی��از جمعیت بیش ۱۰ 
میلیون نفری تهران را پاس��خ نمی دهد. 
معاون پژوهشی مرکز ملی مطالعات آب 
ات��اق بازرگانی ایران تصریح کرد: اگر به 
تاریخ گس��ترش ته��ران نگاه کنیم، این 
ش��هر یک منطقه کوچک ییلاقی بوده 
ک��ه در ده��ه ۲۰ و ۳۰ تبدیل به پایتخت 
و بزرگ ش��ده اس��ت، آن زمان اولین گام 
مسئولین وقت احداث سد کرج بوده که 
در پی آن آب مورد نیاز کشاورزی و فضای 

سبز در کرج و شهریار بتدریج خشک شد 
در واقع خطای اکوسیستمی کرده و آب را 
به تهران آوردیم. ما حتی به هراز مازندران 
هم دست اندای کردیم، آب قزوین را هم 
به تهران آوردیم و کشاورزی این منطقه 
را از بین بردیم و اکنون دشت قزوین هم 
مانند کرج درحال تبدیل ش��دن به کویر 
اس��ت. وی بیان داش��ت: توسعه تهران و 
ایج��اد انگی��زه برای مهاجرت و توجه به 
توس��عه پایتخ��ت به عن��وان نقطه مهم 
سیاس��ی؛ باعث شده جمعیت برای شغل 
و درآمد راهی تهران شوند و اکنون شاهد 
مناطق مهاجرتی بس��یار زیادی هستیم 
و ب��رای ای��ن میزان جمعیتی که بیش از 
گنجایش شهر و منابع آبی است؛ مجبور 
ش��ده ایم آب را از ه��ر نقط��ه ای تامین و 
جاده و مسکن ایجاد کنیم، این جمعیت 
ب��ا ظرفیت آمای��ش اکولوژی آبی تهران 
منطبق نیست. موضوع دیگر اینکه ما در 
حوزه آب نگرش احساس��ی داریم فرض 
کنی��م در فروردی��ن بارندگی مناس��ب 
باشد، تمام مسئولین مشکل را فراموش 
می کنند در حالی که مش��کل نهادینه و 
ذاتی ش��ده و متاس��فانه با بارندگی خوب 
هم حل نمی شود. کشاورز تاکید کرد: ما 
متاسفانه برای اکوسیستم منطقه به طور 

مقطع��ی چاره جویی کرده ایم در صورتی 
که هنر بشر سازگاری با اکوسیستم است، 
اکنون رئیس جمهور نس��بت به توس��عه 
ته��ران و تامی��ن آب این میزان جمعیت 
ابزارنگران��ی ک��رده و موض��وع انتق��ال 
پایتخ��ت را مطرح کرده اس��ت و این در 
حالی اس��ت که نهادهای دیگر همچنان 
در حال توسعه و جذب میلیونی جمعیت به 
شهر تهران هستند چون ساخت مسکن 
ی��ک کار اقتصادی پردرآمد اس��ت. وی 
بیان کرد: اکنون بس��یاری از ش��هرها از 
جمله تهران با گسترش صنعت و خدمات 
خارج از ظرفیت اکولوژی آبی به مشکل 
تامین آب شرب برمی خورند و تا زمانی که 
دولت برنامه توسعه پایدار تنظیم نکرده، 
به معیشت و رونق اقتصادی کلیه مناطق 
کش��ور توج��ه نکن��د و هدایت خدمات و 
صنعت به مناطق متناسب با ظرفیت آبی 
نباش��د این بحران حتی با بارندگی بیش 
از نرم��ال ه��م حل نخواهد ش��د. معاون 
پژوهش��ی مرکز ملی مطالعات آب اتاق 
بازرگانی ایران تاکید کرد: در کوتاه مدت 
ما باید رویه تامین آب را در تهران تغییر 
دهی��م، ب��ا رهبران دینی هم مش��ورت 
ش��ود، مناسب نیست آب با کیفیت کرج 
را لوله کش��ی و تبدیل به فاضلاب کنیم، 

اکن��ون بی��ش از ۷۰ درص��د آبی که وارد 
شبکه منازل می شود؛ تبدیل به فاضلاب 
می ش��ود یعنی آب را آلوده می کنیم، چرا 
باید آب را با این کیفیت که به گرانی و به 
سختی تامین شده و منجر به بهم ریختن 
طبیع��ت مناط��ق مبدا تامی��ن آب تولید 
می ش��ود؛ تبدل ب��ه فاضلاب کنیم؟وی 
ادامه داد: باید رویکرد جدید ایجاد شود، 
یا باید تهران دو شبکه ای شود و یا آب را 
با دو کیفیت متفاوت در اختیار منازل قرار 
دهیم، گام اول شهردای تهران است به 
جای اس��تفاده از آب چاه های زیرزمینی 
فاض��لاب را تصفی��ه کند و با اس��تاندارد 
کیفی برای فضای س��بز اس��تفاده کند، 
شهرداری تقاضای آب را افزایش ندهد، 
دوم اینکه وزارت نیرو مجتمع های بزرگ 
فاضلاب احداث کنند و فاضلاب را برای 
آبیاری فضای س��بز عمومی هدایت کند 
تا مجبور نباش��د از آب با کیفیت استفاده 
کند. کشاورز به اوضاع نامساعد بارندگی 
اش��اره کرد و گفت: اکن��ون بارندگی در 
الب��رز ۳۳ درصد منفی قزوین ۴۰ درصد 
منفی تهران ۳۲ درصد منفی است، دیگر 
ش��هرها نیز به همی��ن صورت وضعیت 
مناسبی ندارند. وی تاکید کرد: اگر تدابیر 
اندیش��یده شود شاید این فشار نباشد که 
چاه احداث شود و در حقیقت فاضلاب را 
با استانداردسازی به خورد مردم دهیم، ما 
امروز برای کلان شهرها به رویکرد جدید 
اکوسیس��تمی کوتاه مدت، میان مدت و 
بلندمدت توام با برنامه توس��عه ملی نیاز 
داریم تا جمعیت امنیت، درآمد، معیش��ت 
شغل و خدمات و رفاه داشته باشد. اکنون 
رفتار جدید در توسعه ملی نیاز است درغیر 
ای��ن صورت بحران آب موجب تش��دید 
ناپایداری س��رزمین و تش��دید تعارضات 

اجتماعی خواهد شد.

معاون پژوهشی مرکز ملی مطالعات آب اتاق ایران

۷۰درصدآبمنازل؛تبدیلبهفاضلابمیشود

آیا پیوستن ایران به گروه مالی اف ای تی 
اف، وضعیت صادرات نفتی ایران را بهبود 
می بخشد؟ بسیاری از تحلیلگران پاسخ 
مثبت به این پرسش می دهند و معتقدند 
که پیوستن به اف ای تی اف، زمینه رشد 
صادرات نفتی ایران و تس��هیل در نقل و 
انتق��ال بانک��ی را برای ایران امکان پذیر 
می کند. در حال حاضر ایران ناچار است، 
تخفیف بالایی به مش��تریان نفتی خود 
بدهد ضمن اینکه برای انتقال منابع ناشی 
از ص��ادرات نفتی خود هم با مش��کلات 
عدیده ای روبه روس��ت و آنجا هم ناچار 
است هزینه های بسیار صورت دهد! مدیر 
پیشین امور بین الملل شرکت ملی نفت 
م��ی گوید: ایران همواره بدنبال افزایش 
ف��روش نفت ب��وده اما بخاط��ر تحریم 
جل��وی خرید نفت از ایران گرفته ش��ده 
و جریمه های س��نگینی روی خریداران 

نفت از کشور ما اعمال شده است. محسن 
قمصری درباره تاثیر پیوس��تن ایران به 
اف ای ت��ی اف )گروه ویژه اقدام مالی( بر 
س��هولت در صادرات نفت اظهار داشت: 
ایران همواره بدنبال افزایش فروش نفت 
بوده اما بخاطر تحریم جلوی خرید نفت از 
ایران گرفته شده و جریمه های سنگینی 
روی خریداران نفت از کش��ور ما اعمال 
شده است. بنابراین قاعدتا ایران علاقمند 
به فروش نفت است مشکل در خرید نفت 
اس��ت که باید ش��رایطی ایجاد شود که 
مش��تریان این امکان را داشته باشند که 
از ایران واردات داشته باشند.  وی افزود: 
ب��ه نظ��ر بنده اگر به هر ش��کلی بتوانیم 
بحث انتقال وجوه حاصل از فروش نفت 
را تسهیل کنیم برای فروش نفت خام ما 
کمک کننده خواهد بود، قاعدتا خریداران 
زی��ادی در در اقصی نقاط دنیا وجود دارد 

که بخواهند از ایران نفت خریداری کنند، 
ما باید بتوانیم ش��رایطی فراهم کنیم که 
وجوه حاصل از فروش نفت را نیز دریافت 
کنیم.  مدیر پیشین امور بین الملل شرکت 
مل��ی نف��ت گفت: اگر بت��وان با توجه به 
تحریم ها تمهیداتی اندیش��ید که امکان 
انتقال وجوه حاصل از فروش را تسهیل 
ک��رد، به ص��دور نفت ایران کمک کرده 
و می توان��د م��ا را از تنگنای فروش نفت 
خ��ام نجات دهد.وی خاطرنش��ان کرد: 
اگ��ر اف ای تی اف ف��روش نفت و نقل و 
انتقال وجوه را تسهیل کند قطعا افزایش 
صادرات هم خواهیم داشت. ضمن اینکه 
هر سیستم دیگر غیر از اف ای تی اف هم 
که تس��هیل کننده در نقل و انتقال پول 
باش��د؛ می تواند به صادرات بیش��تر نفت 
ما کمک کند، البته این موضوع را نیز در 
نظر داشته باشیم که اگر اف ای تی اف را 

بپذیری��م و نتوانی��م وجوه را منتقل کنیم 
تفاوتی در ش��رایط موجود صادرات نفت 
م��ا ایجاد نخواهد ش��د. قمصری درباره 
تاثی��ر اف ای ت��ی اف بر راه یابی بیش��تر 
نف��ت ایران ب��ه بازارهای اروپایی عنوان 
ک��رد: ش��رایط اروپ��ا به گونه ای اس��ت 
که ش��اید پالایش��گران اروپایی بعنوان 
شرکت های خصوصی علاقمند به خرید 
نفت از ایران باش��ند اما این شرکت ها به 
دلیل محدودیت دولت هایش��ان پا پیش 
نمی گذراند.وی تاکید کرد: ما باید بتوانیم 
مشکلات سیاسی را با دولت ها حل کنیم 
تا ش��رکت های نفت��ی بخش خصوصی 
اروپایی در شرایط آرامش بتوانند از ایران 
واردات داشته باشند، بعبارت دیگر لازمه 
ورود نفت ایران به بازارهای اتحادیه اروپا 
حل مش��کلات سیاس��ی ب��ا دولت های 

اروپایی است.

مدیر پیشین امور بین الملل شرکت ملی نفت

پیوستن به اف ای تی اف صادرات نفت ایران را بیشتر می کند؟

 ظرفیت تولید تجدیدپذیرها تا اوج بار 
تابستان به 3۵00 مگاوات می رسد

 وزی��ر نی��رو با بی��ان اینکه تا اوج ب��ار مصرف برق 
تابس��تان س��ال آینده ظرفیت تولید تجدیدپذیرها 
ب��ه ۳۵۰۰ م��گاوات ارتق��ا می یابد، گفت: در تلاش 
هس��تیم به منظور افزایش س��هم تجدیدپذیرها در 
سبد انرژی کشور، تا پایان دولت چهاردهم زمینه ها 
و زیرساخت های لازم برای تولید ۳۰ هزار مگاوات 
ان��رژی تجدیدپذی��ر فراهم ش��ود. به گزارش گروه 
اقتصادی از وزارت نیرو، »عباس علی آبادی« دیروز 
در همایش ملی هوای پاک که با حضور » مسعود 
پزشکیان » رئیس جمهور برگزار شد به نقش توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر در بهبود کیفیت هوا اش��اره 
کرد. وی در ادامه ضمن مقایسه نیاز به مصرف و نیز 
ظرفیت تولید انرژی در کشور گفت: ناترازی انرژی 
در کشور از سال ۱۳۹۸ آغاز شده است به طوری که 
در س��ال ۱۴۰۳ با ۲۰ هزار مگاوات ناترازی انرژی 
مواجه ش��دیم. علی آبادی با اش��اره به برنامه ویژه 
وزارت نی��رو برای توس��عه انرژی های تجدیدپذیر 
یادآور ش��د: با احداث نیروگاه ه��ای تجدیدپذیرها 
تاکنون از انتشار ۸۴۱۰ تن گاز گلخانه ای جلوگیری 

شده است. 

 شیوه سوخت گیری
 در کشور تغییر می کند

بحث حذف کارت سوخت و اختصاص یارانه بنزین 
به کارت بانکی اشخاص در ماه های اخیر به یکی از 
موضوعات مهم اقتصادی کشور تبدیل شده است. 
تا جایی که به گفته سخنگوی صنف جایگاهداران 
ای��ن ط��رح ک��ه در قالب مصوبه مجل��س در قانون 
بودجه ۱۴۰۴ مورد بررس��ی قرار گرفته، احتمالا با 
هدف ش��فافیت بیش��تر در توزیع یارانه ها و کاهش 
هزینه های اجرایی در حال برنامه ریزی اس��ت.  به 
گزارش گروه اقتصادی از ایسنا، طرح حذف کارت 
س��وخت و جایگزین��ی آن با واری��ز یارانه بنزین به 
کارت بانکی اشخاص که در چارچوب قانون بودجه 
س��ال ۱۴۰۴ توس��ط مجلس مطرح شده، به دنبال 
ایجاد شفافیت بیشتر در تخصیص یارانه ها، کاهش 
پیچیدگی های اجرایی و بهبود عدالت در توزیع منابع 
انرژی است. با این حال، اجرای چنین تغییری نیازمند 
هماهنگی های گس��ترده میان دستگاه های دولتی، 

بخش خصوصی و جایگاه های سوخت است.  

 مصرف گاز در تهران 
به 11۲ میلیون مترمکعب رسید

س��خنگوی شرکت گاز اس��تان تهران گفت:  مقدار 
مصرف گاز در اس��تان تهران در ۲۴ س��اعت گذشته 
به بیش از ۱۱۲ میلیون مترمکعب در روز رسید. به 
گزارش گروه اقتصادی به نقل از شرکت گاز استان 
تهران، علی اصغر نوایی با اشاره به مقدار مصرف گاز 
در پایتخت، اعلام کرد: با ورود جبهه هوای س��رد 
به کش��ور و پایداری کاهش دما، مقدار مصرف گاز 
در اس��تان تهران در ۲۴ س��اعت گذش��ته )۲۹ دی( 
ب��ه بی��ش از ۱۱۲ میلیون مترمکعب در روز رس��یده 
است. وی ادامه داد: هم اکنون مصرف گاز در بخش 
خانگی، تجاری و صنایع جز در اس��تان تهران ۱۱ 
درصد افزایش یافته اس��ت. س��خنگوی شرکت گاز 
استان تهران با بیان اینکه بیشترین مقدار مصرف در 
بخش خانگی، تجاری و صنایع جز بوده است، اظهار 
کرد: از شهروندان تهرانی درخواست می شود که با 
پیوس��تن به پویش »۲ درجه کمتر«، ما را به توزیع 

پایدار گاز در تمام نقاط کشور یاری کنند.

روی خط خبر
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 گ��روه اقتص��اد کلان: س��رمایه گذاری 
خارج��ی یک��ی از عوامل مهم در رش��د 
اقتصادی کشورها محسوب می شود. این 
نوع سرمایه گذاری می تواند در قالب خرید 
سهام ش��رکت ها، ایجاد کسب وکارهای 
جدید یا توس��عه کسب وکارهای موجود 
انجام ش��ود. به گزارش »نقش جهان«: 
کارشناسان اقتصادی معتقدند با افزایش 
س��رمایه گذاری می تواند رش��د تولید نیز 
رقم بخورد به طوری که با تزریق سرمایه 
جدید شاهد افزایش ظرفیت تولید و ایجاد 
فرصت های جدید ش��غلی خواهیم بود و 
در نهایت منجر به افزایش تولید ناخالص 
داخلی خواهد ش��د. در طول س��ال های 
اخیر، بس��یاری از برندها و ش��رکت های 
خارج��ی که به دنب��ال ورود به بازار ایران 
بودن��د، اما به دلیل مش��کلات اقتصادی 
و سیاس��ی نتوانستند حضور خود را ادامه 
دهن��د، ی��ا اینکه فعالیت ه��ای خود را به 
شدت محدود کردند. این موضوع دلایل 
مختلفی دارد که هر یک قابل بررس��ی و 
در عی��ن ح��ال  تأمل برانگیز اس��ت یکی 
از اصلی تری��ن دلایل��ی که باعث ش��ده 
برنده��ا و ش��رکت های خارج��ی از بازار 
ایران خارج شوند، تحریم های اقتصادی 
و مالی هس��تند که توسط ایالات متحده 
آمریکا و کش��ورهای غربی اعمال ش��ده 
اس��ت. این تحریم ه��ا محدودیت هایی 
ب��رای فعالیت ه��ای تج��اری و مالی در 
ای��ران ایج��اد کرده ان��د، به طوری ک��ه 
بس��یاری از ش��رکت های بین الملل��ی از 
ت��رس نقض تحریم ها از انجام معاملات 
ب��ا ایران خودداری کرده اند. به ویژه پس 
از خروج آمریکا از برجام در س��ال ۲۰۱۸، 
تحریم ها ش��دت بیشتری پیدا کرد. عدم 
ثب��ات اقتصادی و سیاس��ی دومین علت 
فرار شرکت های خارجی از اقتصاد ایران 
اس��ت. اقتصاد ایران در طول س��ال های 
اخی��ر با چالش های متعددی مواجه بوده 
اس��ت که از جمله آن ها می توان به تورم 
بالا، نوسانات نرخ ارز، بحران های مالی، 

و مشکلات ساختاری در نظام اقتصادی 
اشاره کرد. این نوسانات و عدم ثبات موجب 
ش��ده تا ش��رکت ها و برندهای خارجی به 
دلی��ل عدم اطمینان ب��ه آینده اقتصادی 
کش��ور، از سرمایه گذاری و ادامه فعالیت 
در ای��ران خودداری کنند. پیچیدگی های 
قانونی و اداری ایران سومین علتی است 
که باعث خروج ش��رکت های خارجی از 
اقتص��اد ای��ران می ش��ود. در حال حاضر 
ساختار قوانین و مقررات اقتصادی ایران 
به شدت پیچیده است. فرایندهای اداری 
طولانی و پیچیده، فساد گسترده، و نبود 
شفافیت در سیستم مالی، می تواند برای 
سرمایه گذاران خارجی به عنوان یک مانع 
بزرگ در نظر گرفته ش��ود. این مس��ائل 
باعث می ش��ود که شرکت های خارجی 
تمایل کمتری به ورود به بازار ایران نشان 
دهند. مضاف بر موارد مذکور، بازار ایران به 
دلیل محدودیت های تجاری، بازار نسبتاً 
پیچی��ده ای برای برندها و ش��رکت های 
خارج��ی محس��وب می ش��ود. علاوه بر 
تحریم ها و مش��کلات اقتصادی، رقابت 
شدید در بازار داخلی از سوی تولیدکنندگان 
و برندهای داخلی که به تولید محصولات 
مش��ابه پرداخته ان��د، می تواند یک عامل 
بازدارنده برای شرکت های خارجی باشد. 
در نهایت کاهش دسترس��ی به فناوری و 
منابع مالی از دیگر عواملی است که باعث 
فرار شرکت های خارجی از اقتصاد ایران 
می ش��ود. ش��رکت های خارجی معمولًا 

برای تولید و توس��عه محصولات خود به 
فناوری های پیشرفته و منابع مالی خارجی 
نی��از دارند. تحریم ه��ا و محدودیت ها در 
ای��ن زمین��ه دسترس��ی به مناب��ع مالی 
و تکنولوژیک��ی را ب��رای ش��رکت های 
خارج��ی در ای��ران محدود کرده اس��ت و 
این موضوع می تواند عامل دیگری باشد 
که ش��رکت ها را از ادامه فعالیت در ایران 
منص��رف کند. عطا بهرامی کارش��ناس 
اقتص��ادی در گفتگویی پیرامون علت یا 
عل��ل خروج بازیگ��ران خارجی از اقتصاد 
ای��ران اظهار ک��رد: این موضوع می تواند 
متأثر از عوامل مختلفی باش��د. به عنوان 
مثال، در صنایع بهش��هر ممکن است به 
خاط��ر حذف ارز های رانتی باش��د. چون 
برای آنان حاش��یه س��ود بالا و بی جهت 
می س��اخت و اکنون که این حاش��یه سود 
دیگر نیس��ت ممکن است این شرکت ها 
تمایل داشته باشند که بروند. این ممکن 
اس��ت در مورد صافولا صدق کند، اما در 
مورد بعضی دیگر ش��رکت ها مثل هایپر 
استار و سرمایه گذار دیجی کالا و... فعلًا 
تحلیل دقیقی نمی توان ارائه داد. یا مشکل 
از خود کس��ب و کار اس��ت و سرمایه گذار 
به دلایل مختلف ترجیح داده اس��ت که 
نباشد و چیز عادی در دنیا است یا امکان 
دارد جنبه اقتصاد سیاس��ی داش��ته باشد. 
این کارش��ناس اقتصادی افزود: به نظرم 
این احتمال کم رنگ نیست، زیرا در موقع 
مذاکرات غربی ها معمولًا شروع می کنند 

به فش��ار های مختلف و برعکس ما که 
با اعتمادس��ازی ش��روع می کنیم آن ها با 
فش��ار های مختلف شروع می کنند تا در 
مذاک��ره بتوانند وضعیت بهتری داش��ته 
باش��ند. چون مث��لًا دیجی کالا در ایران 
نس��بتاً س��ودش خوب بوده و کسب و کار 
موفقی داش��ته و ش��اید خروجش خیلی 
منطق��ی نباش��د. چ��ون ما هن��وز از بازار 
خرید های اینترنتی هنوز س��یگنال منفی 
ندیدیم و صنایع این بخش در حال رشد 
هستند. چه بسا ایرانی ها برعکس خیلی 
از اروپایی ها حضور چش��مگیری در بازار 
خری��د اینترنتی دارن��د. به نظرم در مورد 
خ��روج این س��رمایه گذار بخش اقتصاد 
سیاس��ی پررنگ ت��ر باش��د. وی تصریح 
ک��رد: ب��ه طور کلی خروج س��رمایه ها و 
س��رمایه گذاران خارج��ی از ای��ران خبر 
خوب��ی نیس��ت و تأثی��ر منفی ب��ر بازار و 
کسب و کار می گذارد. البته ما می توانیم 
از فرصت های دنیای جدید استفاده کنیم. 
الان در دنیا وضعیت به گونه ای است که 
دیگر نمی شود وسط بازی کرد و باید آدم 
تکلیف خود را روشن کند. الان سعودی ها 
با اینکه در حال مذاکره یا کار با روسیه و 
چی��ن بودن��د ولی در نهایت با آمریکا کار 
می کنند. کشور عربی که چند هزار میلیارد 
دلار دارایی اش در غرب اس��ت نمی تواند 
ریس��ک کند و اگر بخواهد از این بلوک 
)اروپا( خارج شود باید از سرمایه قبلی خود 
صرف نظر کند. چون غربی ها به کس��ی 
پول پس نمی دهند.  بهرامی گفت: ایران 
می توان��د با چی��ن گفت وگوی راهبردی 
کلان انجام دهد. س��رمایه چینی را وارد 
کند چراکه این کشور تنها در سال گذشته 
۱۰۰۰ میلیارد دلار مازاد س��رمایه داشته 
اس��ت که رک��وردی تاریخی برای آن ها 
بود. البته هزار میلیارد دلار به شکل دلار 
ب��ه کارش��ان نمی آید و ل��ذا باید آن را به 
دسترسی پذیری واقعی تبدیل کنند. یعنی 
با این س��رمایه، نفوذ ژئوپلیتیک بخرند و 

دارایی واقعی تملک کنند.

»نقش جهان« بررسی می کند؛ انجام اصلاحات سیاستی تمایل به سرمایه گذاری را کم کرده است؟

خروجخارجیهایرانتیازاقتصادایران

گ��روه اقتص��اد کلان: محمدرضا فرزی��ن، رئیس بانک 
مرکزی در نشس��ت توافق نامه همکاری ایجاد و توس��عه 
زیس��ت بوم ن��وآوری در ح��وزه خدم��ات پولی و صنعت 
بانک��داری گف��ت: یکی از اصلی ترین اولویت های بانک 
مرکزی، حمایت از راه اندازی و رونق یک کسب وکار مالی 
موفق اس��ت که البته این مهم، الزامات و ش��رایط خاص 
خود را دارد. یکی از پیش شرط های اصلی این کار، توجه 
و تمرکز بر توس��عه دانش نوین مالی اس��ت که در این 
توافق نامه به خوبی این موضوعات مورد توجه قرار گرفته 
است. در این توافق نامه مشترک، دو محور اساسی شامل 
تس��هیل و حمایت از تجاری س��ازی، که دو رکن اساسی 
برای توس��عه کسب وکار های دانش بنیان مالی و بانکی 
هس��تند، مورد توجه قرار گرفته اس��ت.رئیس کل بانک 
مرکزی با اشاره به حمایت بانک مرکزی برای بهره مندی 
از محص��ولات و خدم��ات دانش بنیان مبتنی بر فناوری 

ه��وش مصنوع��ی در بخش ه��ای مختلف نظام پولی و 
بانکی کشور، افزود: با توجه به اهمیت روزافزون و توسعه 
فزاینده کاربرد های این فناوری، در بانک مرکزی اداره ای 
ب��ا محوری��ت فناوری هوش مصنوعی فعال ش��د که بر 
کاربرد های فناوری هوش مصنوعی، شناسایی و استفاده 
از ابزار ه��ا و خدم��ات مبتنی ب��ر این فناوری تمرکز دارد. 
فناوری هوش مصنوعی دارای ظرفیتی گسترده است و 
می توان��د در حوزه های مختلفی همچون پایش، رصد و 
نظارت فرآیند های بانک مرکزی کارآمد باش��د. با توجه 
به توس��عه بازار های دیجیتال پولی و مالی، این فناوری 
همچنین در پیش بینی بازار ها نیز می تواند کمک کننده 
باش��د. وی با اش��اره به نقش فناوری هوش مصنوعی در 
بهبود عملکرد، ثبات و ارتقای امنیت س��امانه های پولی 
و بانکی گفت: امنیت س��ایبری یکی از نیاز های اصلی 
نظام مالی و بانکی اس��ت و حفظ عملکرد س��امانه های 

خدماتی، شناسایی و مقابله با تهدید های امنیتی و کمک 
به بهبود عملکرد س��امانه ها، برای ما اهمیتی بالا دارد و 
ب��ه ه��ر میزان که در این حوزه ها س��رمایه گذاری کنیم، 
قطعاً ش��اهد بازدهی و اثرگذاری آن خواهیم بود. فرزین 
ادام��ه داد: ح��وزه فینتک ها، بازار های نوین و فناور مالی 
نیز جزو محور های اولویت دار بانک مرکزی است. در این 
توافق نامه پیش بینی لازم برای حمایت از این بخش ها 
تحت نظارت بانک مرکزی نیز صورت گرفته اس��ت و 
آمادگ��ی داری��م در موضوعات و محور های یادش��ده، با 
معاونت علمی تعامل و همکاری کافی را داشته باشیم. 
وی، با اشاره به تعریف بانکداری سبز در ذیل این توافق نامه 
تصریح کرد: بانکداری سبز یکی از الزامات این روز های 
حوزه مالی است و این که سازوکار هایی تعریف شود تا از 
فعالیت های سبز و دوست دار محیط زیست در نظام مالی و 

بانکی حمایت شود، بسیار مفید فایده خواهد بود.

فرزین: به سمت بانکداری سبز حرکت می کنیم

روی خط خبر

 موانع پیش روی بخش خصوصی 
مانع از رشد اقتصادی مطلوب می شود

سیدش��مس الدی��ن حس��ینی، رئیس کمیس��یون 
اقتصادی مجلس پیرامون راهکارهای تحقق رشد ۸ 
درصدی اقتصاد در کشور، اظهار کرد: ظرفیت های 
کشور به جهات مختلف برای رسیدن به این موضوع 
، مهیاس��ت منتها مس��ئله این اس��ت که ما چگونه 
از این ظرفیت ها اس��تفاده کنیم. رئیس کمیس��یون 
اقتصادی مجلس گفت: نخستین اقدام این است که 
ما چگونه باید این ظرفیت ها را ببینیم و بشناس��یم؛ 
به طور مثال، ما می دانیم امروز دولت با محدودیت 
منابع مالی مواجه است اما در بخش غیردولتی منابع 
زیادی وجود دارد. وی تصریح کرد: دولت در عوامل 
»اجرای��ی - پیمانکاری« محدود اس��ت اما قدرت 
اجرایی بخش غیر دولتی در این زمینه بس��یار زیاد 
اس��ت. بنابراین نخس��تین قدم این اس��ت که ما راه 
را ب��رای حضور بخ��ش خصوصی به مفهوم واقعی 
کلمه باز کنیم. حسینی تاکید کرد: با رویکرد فعلی 
که همچنان دولت کارفرمای بزرگ اس��ت،توان ما 

محدود به توان مشروط و مقید دولت می شود. 

بودجه برخی از شرکت های دولتی بر 
مبنای عملکرد آنها نیست

 سید احمدرضا دستغیب، رئیس کل دیوان محاسبات 
کشور درباره شرکت  های دولتی گفت: بررسی بودجه 
این شرکت ها همچنان در دیوان محاسبات ادامه دارد 
و ما در این زمینه متوقف نشده ایم. رئیس کل دیوان 
محاسبات کشور افزود: ما باید در وقت مقرر، گزارش 
بودجه ش��رکت های دولتی را ارائه می کردیم، اما با 
ای��ن ح��ال این بودجه ایرادات زیادی داش��ت و ما به 
طور منظم جلسات بررسی آن را برگزار می کنیم. وی 
تصریح کرد: یکی از این موارد مرتبط با این موضوع 
آن بود که این بودجه باید به تصویب مجامع می رسید. 
لذا برخی از مجامع شرکت های دولتی در این بخش 
تش��کیل نش��ده بود که خلاف قانون است. دستغیب 
تاکید کرد: برخی ارقام و اعداد در زمینه بودجه شرکت 
ها به صورت واقعی دیده نشده بود و تنها یک درصد 
مش��خصی به بودجه ش��رکت ها اضافه شده بود که 
این موضوع هم باید واقعی ش��ود. رئیس کل دیوان 
محاس��بات کشور با بیان اینکه بودجه شرکت هایی 
دولتی باید بر مبنای عملکرد تهیه شود، اظهار کرد: از 
این رو باید عملکرد شش ماهه مربوط به شرکت ها در 
سال ۱۴۰۳ مبنای ۱۴۰۴ باشد که باید گفت برخی از 

آنها بر مبنای عملکرد لازم تهیه نشده بود.

 قوای سه گانه به دنبال
 رفع تحریم ها باشند

حجت الاسلام محمد باقری بناب عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس  پیرامون اولویت های مهم کشور 
گفت: یکی از اولویت های اصلی کش��ور گفت وگو 
ب��ا کشورهاس��ت ت��ا از این طریق نس��بت به رفع، 
خنثی س��ازی و حتی کم ش��دن تحریم ها اقدام کرد 
چراکه تحریم ها کمرش��کن ش��ده است. این عضو 
کمیس��یون اقتصادی مجل��س با بیان اینکه میزان 
سرمایه گذاری در کشور در زمینه های مختلف کافی 
نیس��ت، افزود: وضعیت سرمایه گذاری در ۱۵ سال 
گذشته در زیرساخت های کشور همچون انرژی اعم 
از برق و گاز به اندازه کافی نبوده که ممکن اس��ت 
این شرایط در آینده بدتر هم شود لذا انتظار می رود 
در ای��ن وضعی��ت، مجلس، دول��ت و قوه قضائیه به 
دنبال کمرنگ و بی رنگ ش��دن تحریم ها باشند نه 
اینک��ه مجل��س برای خودش کارهایی کند و دولت 

ساز دیگری بزند. 
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 گ��روه صنعت و تجارت: »حقوق دولتی 
مع��ادن« ام��روزه به یک��ی از مهم ترین 
مش��کلات این روزهای فعالان معدنی 
تبدیل ش��ده اس��ت؛ چرا که فعالان این 
ح��وزه معتقدند حقوق دولتی متناس��ب 
ب��ا می��زان تولی��د واقعی و ش��رایط بازار 
محاس��به نمی ش��ود و این امر منجر به 
تعطیل��ی معادن ش��ده اس��ت. به تازگی 
بهرام ش��کوری رئیس کمیسیون معدن 
و صنای��ع معدنی اتاق ایران در نشس��ت 
ماهیانه کمیسیون معدن و صنایع معدنی 
ات��اق ای��ران، اظهار کرده بود که در حال 
حاض��ر بیش از ۶۵ درصد معادن تعطیل 
هس��تند. اگر بی��ش از ۶۵ درصد معادن 
به واسطه سیاس��ت گذاری های موجود 
تعطیل شده اند، باید این سیاست گذاری 
تغییر کند. او گفته بود که اگر نمایندگان 
از این ارقام اطلاع داش��ته باش��ند، فشار 
نمی آوردند که به جای ۵۵ همت حقوق 
دولتی، ۱۰۰ همت حقوق دولتی دریافت 
ش��ود.  دولت مکلف اس��ت بر اساس بند 
ال��ف تبص��ره ۶ لایحه بودجه ۱۴۰۴ کل 
کش��ور، ۱۵درصد حقوق دولتی معادن را 
در حس��اب خاصی ن��زد خزانه    داری کل 
کش��ور منظور کند و س��هم هر اس��تان و 
شهرس��تان دارای مع��ادن را به نس��بت 
پرداخت��ی هر شهرس��تان و ب��ا اولویت 
شهرس��تانی که مع��دن در آن قرار دارد، 
هزینه کند که این درصد توسط شورای 
عالی معادن تعیین می شود؛ در واقع دولت 
مکلف است درآمد حاصل از اجرای این 
ماده  را همه      ساله در بودجه سالانه منظور 
کن��د تا حداقل ۶۵درصد آن در چارچوب 
قوانین و مقررات مالی کشور و در راستای 
اج��رای بهینه تکالی��ف و ماموریت های 
توس��عه بخ��ش مع��دن و صنایع معدنی 
کش��ور توس��ط وزارت صنعت، معدن و 

تجارت هزینه ش��ود. براس��اس تبصره 
 ۶ م��اده ۱۴ قانون مع��ادن دولت مکلف 
اس��ت،۱۵درصد از حقوق دولتی وصولی 
را به اعتبارات همان اس��تان اضافه کند، 
     به طوری که تمام اعتبار یادش��ده جهت 
ایجاد زیرساخت و رفاه و توسعه شهرستان 
با اولویت بخش��ی که معدن در آن واقع 
ش��ده، اختص��اص یابد.۱۲ درصد نیز در 
اختیار س��ازمان مناب��ع طبیعی به منظور 
بازس��ازی و احی��ای مناطق معدنی قرار 
می گی��رد. ۵ درص��د ب��ه صن��دوق بیمه 
فعالیت های معدنی و ۳ درصد به سازمان 
نظام مهندسی معدن باید پرداخت شود، 
اما بررس��ی حقوق دولتی معادن از س��ال 
۱۳۹۱ تا س��ال ۱۴۰۱ نشان می دهد این 
ع��دد افزون بر ۳۰۰ درصد افزایش یافته 
اس��ت. همچنی��ن با توجه ب��ه آمارهای 
رسمی بودجه، میزان تحقق میزان بودجه 
به    طور میانگین در بازه زمانی مورد بحث 
در حدود ۱۰۸ درصد بوده اس��ت. فعالان 
این این حوزه عنوان می کنند که در سال 
۱۳۹۷ حق��وق دولتی معادل هزار میلیارد 
توم��ان بود ک��ه هم    اکنون این حقوق به 
یکباره به ۵۸ هزار میلیارد تومان رس��یده 
است. پرسش آن است که آیا قیمت مواد 
معدن��ی و می��زان اس��تخراج از معادن یا 

قیم��ت ارز ی��ا هر عام��ل دیگری که بر 
قیم��ت مواد معدن��ی تاثیر دارد، طی این 
مدت ۵۸ برابر ش��ده که حقوق دولتی تا 
این اندازه افزایش یافته اس��ت؟ فعالان 
معدن��ی معتقدند که حقوق دولتی برای 
توسعه بخش معدن است و نباید به عنوان 
درآم��د دولت تلقی ش��ود. لذا این حقوق 
دولتی باید به گونه ای دریافت ش��ود که 
باعث توس��عه معادن ش��ود و نه تعطیلی 
بخ��ش معدن. در همی��ن زمینه نیز امیر 
توکل��ی رودی، عضو کمیس��یون صنایع 
و معادن مجلس ش��ورای اس��لامی خبر 
تعطیل��ی۷۷۰۰ معدن ب��ه دلیل الزام به 
پرداخ��ت حقوق دولت��ی را تأیید کرده و 
گفته اس��ت و در این باره حتما با دیوان 
محاسبات وارد مذاکره خواهم شد. ظاهرا 
مش��کلاتی که معادن با آن گریبان گیر 
هستند، یکی-دو تا نیست. کمبود و نبود 
مواد ناریه یا همان مواد منفجره، معادن را 
به تعطیلی کشانده و یا در وضعیت نیمه 
تعطیل قرار داده است؛ این سخنان سید 
حجت زینلی، عضو هیات مدیره انجمن 
مس ایران است که به ایرنا می گوید: ماده 
اولیه تولید آنفو، نیترات آمونیوم است که 
توسط پتروشیمی شیراز تولید شده و در 
اختیار وزارت دفاع قرار می گیرد. در چند 

ماه اخیر که کشور درگیر ناترازی انرژی 
شده و به ناچار گاز و برق این پتروشیمی 
قطع ش��ده، نیترات آمونیوم با کاهش و 
توقف تولید مواجه شده و در نتیجه، این 
وضعیت باعث کاهش و توقف تولید مواد 
ناریه گردیده اس��ت. عضو هیات مدیره 
انجمن مس ایران گفته است: این مشکل 
برای تمام معادن به صورت یکسان رخ 
ن��داده و بعض��ی از معادن ممکن اس��ت 
ذخیره مواد ناریه داش��ته باش��ند و بتوانند 
مدت��ی فعالیت خود را مدیریت کنند، اما 
بس��یاری از معادن ک��ه به دلایل متعدد 
ام��کان انب��ار و ذخیره مواد ناریه را ندارند 
و مجبور به خرید در زمان نیاز هستند، در 
صف خرید آنفو مانده و متاس��فانه موفق 
به تامین آن نش��ده اند و یا این که مقدار 
خیل��ی کمتری از تقاضای خود را تامین 
نموده اند که هر دو جنبه آن باعث توقف و 
تعطیلی عملیات معادن شده است. زینلی 
بیان کرد: در دو مقطع شاهد کمبود و نبود 
مواد ناریه بودیم، مقطع اول حدود دو ماه 
قب��ل این موضوع اتف��اق افتاد که بعد از 
تامین خوراک پتروشیمی ها و تولید مواد 
ناریه، به دلیل تقاضای زیاد معادن، مواد 
ناری��ه به صورت قط��ره چکانی تحویل 
داده شد و بار دیگر در حال حاضر شاهد 
ای��ن موضوع هس��تیم که فروش آنفو با 
اختلال مواجه ش��ده اس��ت؛ این شرایط 
مشکلات بسیاری را علاوه بر مشکلات 
متعدد قبلی برای معدنکاران ایجاد کرده 
اس��ت. در پایان لازم به ذکر اس��ت؛ بنا به 
آماری که در کمیس��یون معدن و صنایع 
معدنی اتاق ایران به تازگی اعلام ش��ده 
اس��ت، در ح��ال حاض��ر ۱۲ هزار و ۹۵۰ 
پروان��ه به��ره داری معادن وجود دارد که 
از این تعداد ۹۳۰ مورد معدن بلامعارض 

هستند که یعنی بهره بردار ندارند.

6۵ درصد از معادن کشور تعطیل هستند

جفایدولتیهابهمعادن

  گ��روه صنع��ت و تج��ارت: دبیر انجمن 
صنای��ع همگ��ن قطعه س��ازی، اعلام 
کرد: به ش��دت به مس��ئولین امر توصیه 
می کنیم اگر این خصوصی سازی درست 
انجام نش��ود، نقض غرض اس��ت و ما از 
چال��ه به چ��اه خواهیم افت��اد و تجارب 
تلخ خصوصی س��ازی های گذش��ته را 
تک��رار خواهیم کرد .آرش محبی نژاد با 
اعلام اینکه انجمن قطعه س��ازان کشور 
جلس��ات مس��تمری را ب��ا وزرای قبلی 
صمت و س��ازمان گسترش در خصوص 
رون��د واگذاری ه��ا در صنع��ت خودرو 
برگ��زار کرده اس��ت، گف��ت: واگذاری 
س��هام خودروس��از و انتقال مدیریت به 
بخش خصوصی اگر کامل و درس��ت و 
دقیق انجام نش��ود، قطع به یقین باعث 
تکرار تجربه های تلخ گذشته در صنعت 
خودرو خواهد ش��د. وی افزود: آزموده را 
آزمودن خطاس��ت، اگر خصوصی سازی 

ب��دون چارچوب در صنعت خودرو ایجاد 
ش��ود وضعی��ت صنعت نه تنه��ا بهبود 
نخواه��د یافت بلک��ه چالش ها افزایش 
بیش��تری هم پیدا می کند. دبیر انجمن 
صنایع همگن قطعه س��ازی با اش��اره به 
اینک��ه انجم��ن در حال تدوین س��ندی 
مهم برای ایجاد چهارچوب در واگذاری 
س��هام و انتقال مدیریت خودروس��ازی 
اس��ت، گفت: ما اعتقاد راس��خ داریم اگر 
در روند خصوصی س��ازی این ش��روط 
اجرای��ی ش��ود به نتایج قاب��ل قبول در 
صنعت خودرو دس��ت پیدا خواهیم کرد. 
در نخس��تین بخش از این س��ند تأکید 
ش��ده کس��ی که می خواه��د مدیریت 
خودروس��ازی را ب��ه دس��ت گی��رد باید 
حس��ن نیت و اهلیت و توانایی مدیریت 
بنگاه داری کلان و حاکمیت شرکتی و 
س��هامداری خودروسازی داشته باشد و 
زی��ر بار تعهدات ب��رود. به اعتقاد محبی 

نژاد، یکی از مهمترین مس��ائل اهلیت؛ 
اعتقاد راس��خ به حاکمیت ش��رکتی در 
بنگاه ه��ای بزرگ اقتصادی و ملی مثل 
ایران خودرو س��ایپا اس��ت به نحوی که 
مناف��ع ملی به منافع ش��خصی اولویت 
داده ش��ود. ش��رط مهم دیگر در اهلیت 
ای��ن اس��ت ک��ه متقاضی مناب��ع مالی 
کافی داش��ته باش��د و نخواهد به واسطه 
مالکی��ت یا مدیریت خودروس��ازی بعداً 
از منابع مالی آتی ش��رکت استفاده کند. 
به عبارتی مانند خصوصی س��ازی های 
گذش��ته نخواهند قسطی بخرند که بعداً 
از منابع دیگری بخواهند جابجا کنند. به 
صورت کلی قصد و نیت فعالیت عملیاتی 
در خودروس��ازی باش��ند و بخواهن��د 
خ��ودروی ب��ا کیفیت با تی��راژ بالا تولید 
کنن��د. وی ب��ا بیان اینک��ه بدون تنظیم 
این سند و چهارچوب های به هم پیوسته 
واح��د نمی توان ب��ه نتایج قابل قبول در 

خصوصی س��ازی صنعت خودرو دست 
پیدا کرد، افزود: در بخش دوم این سند 
به رفع تعارض اشاره شده به این صورت 
ک��ه منافع گروه خری��دار و مالک جدید 
ب��ا هیچ یک از ذینفع��ان صنعت خودرو 
اعم از س��هامداران ش��ناور در تعارض و 
تناقض قرار نگیرد. امکان بهره گیری از 
رانت اطلاعاتی در تعاملات این شرکت 
با اش��خاص حقیق��ی و حقوقی دیگر به 
واس��طه این واگذاری س��هام و بالاخره 
مدیریت خودروس��ازی وجود نداش��ته 
باش��د. وی تصریح کرد: در بخش س��وم 
س��ند تعهدات متقابل مطرح شده است 
تعهداتی که دولت بایستی آنها را متقبل 
ش��ود. در شرایط فعلی نقشه راه صنعت 
خودرو کش��ور وجود ندارد که باید ما یه 
چشم انداز ۲۰ ساله را برای صنعت خودرو 
تعریف کنیم تا براس��اس آن برنامه ها و 

نقش هر یک از بخش ها تعریف شود.

الزامات اجرای درست خصوصی سازی در صنعت خودرو

 کاهش قیمت 10 مدل خودروی وارداتی
 مدی��ر ط��رح واردات خودرو وزارت صمت از کاهش 
ارزش گمرک��ی برخی خودروهای وارداتی خبر داد. 
ب��ه گزارش مهر، مهدی ضیغمی مدیر طرح واردات 
خودرو وزارت صمت در نشست خبری آنلاین با اشاره 
به واقعی س��ازی قیم��ت خودروهای وارداتی گفت: 
خروجی چند ماه پیگیری مداوم و همکاری شرکت ها 
در گرفتن قیمت از مبدأ )نه از منطقه(، این ش��د که 
در حال حاضر ارزش گمرکی ۱۰ مدل خودرو از برند 
تویوتا کاهش یافت. وی افزود: به طور مثال تویوتا 
لوین از حدود ۱۹ هزار یورو به ۱۳ هزار و ۵۰۰ یورو 
کاهش پیدا کرده است یا کرولا کراس که حدود ۱۹ 
هزار و ۸۰۰ یورو بود به ۱۶ هزار یورو کاهش پیدا کرده 
است. ضیغمی تصریح کرد: این روند، حتماً ادامه دار 
خواهد بود و درخواست سایر شرکت ها برای کاهش 
قیمت ارزش های گمرکی، به زودی در کمیته ارزش 
مصوب خواهد شد. وی در پاسخ به این سوال که آیا 
این کاهش ارزش گمرکی که قطعاً منجر به کاهش 
قیمت نهایی خودروها خواهد شد، ممکن است منجر 
ب��ه تقاضای انص��راف برخی ثبت نام کنندگان قبلی 

شود، گفت: خیر این اتفاق نمی افتد.

 برای رسیدن به توسعه
 بخش خصوصی نداریم

رئیس کمیسیون ویژه جهش تولید و نظارت بر اجرای 
سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی با تاکید بر 
اینک��ه راه��ی جز بها دادن به بخش خصوصی وجود 
ندارد گفت: باید موانع و کارشکنی ها از سر راه بخش 
خصوصی برداشته شود تا آنها بتوانند به کشور برای 
حل مشکلات کنند. جعفر قادری با اشاره به بیانات 
مق��ام معظم رهبری در بین جمعی از تولیدکنندگان 
و فعالان بخش خصوصی گفت: ما برای رسیدن به 
توسعه و صادرات قابل قبول و قابل دفاع و همچنین 
به روز کردن دانش فنی و تکنولوژی و کاهش فاصله 
و ش��کاف با کش��ورهای پیشرفته راهی جز بها دادن 
به بخش خصوصی نداریم. وی به ایسنا عنوان کرد: 
بخ��ش خصوص��ی می تواند با تمامی دش��واری ها و 
سختی ها، راه را پیدا کرده و خودش را با شرایط روز 
منطبق کند. همچنین از ظرفیت های کش��ورهای 

همسایه استفاده کرده و تحریم ها را دور بزند.

 آمادگی اتاق ایران برای 
همکاری  با برنامه های دولت

  رئیس اتاق ایران، با اش��اره به بازدید مقام معظم 
رهبری از غرفه اتاق ایران، گفت: اتاق ایران در این 
فرصت آمادگی خود را برای همکاری های بیش��تر 
ب��ا برنامه ه��ای دولت و تحقق رش��د ۸ درصدی در 
برنامه هفتم اعلام کرد. به گزارش »نقش جهان«، 
مقام معظم رهبری، در جریان بازدید از نمایش��گاه 
»پیش��گامان پیش��رفت، رویداد ملی توانمندی ها و 
دس��تاوردهای بخش خصوصی« و حضور در غرفه 
اتاق ایران، با صمد حس��ن زاده، رئیس اتاق ایران، 
گفت وگ��و کرده و توصیه هایی به بخش خصوصی 
و اتاق ایران داش��تند. رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران در تشریح جزئیات بازدید 
امروز مقام معظم رهبری از نمایشگاه »پیشگامان 
پیش��رفت« در حس��ینیه امام خمینی)ره( و حضور 
ایش��ان در غرف��ه اتاق بازرگان��ی، صنایع، معادن و 
کش��اورزی، گفت: در این بازدید، گزارش��ی از آغاز 
تدوی��ن چش��م انداز ای��ران در اف��ق ۱۴۳۰ که طی 
همکاری مشترک مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و اتاق ایران صورت می گیرد، به مقام معظم رهبری 

ارائه شد. 

روی خط خبر
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سقط جنین نه، والدگری برنامه ریزی شده؛ خانه داری نه،بدبختی؛ هم جنس بازی نه، 
تکثرجنسی؛ زن ومرد نه، جنسیتِ برساخت شده؛ علاسوند ازتلاش فمینیسم برای 
وارونه کردن حقایق می گوید. اومعتقداس��ت فمینیس��ت ها با عصای جادویی رسانه 
»انقلاب جنسی« را رقم زدند.گروه فرهنگی خبرگزاری تسنیم - طیبه مجردیان: 
زنان از دیرباز به دلیل جهل و ناآگاهی بشر، با انواع ظلم ها و تبعیض ها مواجه بوده اند؛ 
موضوعی که حتی در دیدگاه دانشمندان، فلاسفه و متفکران نیز به چشم می خورد. 
جنبش فمینیسم به عنوان واکنشی به این نابرابری ها شکل گرفت. اگرچه در ابتدا 
فمینیس��م برای مطالبه حقوق اولیه انس��انی مانند حق آموزش، حق مالکیت و حق 
رأی زنان و اثبات برابری انس��انی آنان با مردان به میدان آمد، اما با گذش��ت زمان و 
تأکید افراطی فمینست ها بر برابری زنان و مردان در تمامی ابعاد و بستر اومانیستی 
و الحادی که در آن زاییده ش��د، مس��یری پیچیده و قابل تأمل را پیمود. دکتر فریبا 
علاسوند در گفت وگوی پیشین با خبرگزاری تسنیم با عنوان »چگونه مسیری که 
فمینیست ها شروع کردند به ال جی بی تی ها رسید؟« روند طی شدن این مسیر را روایت 
کرد. در بخش دوم این گفتگو، علاسوند در گفتگو با خبرگزاری تسنیم به پیامدهای 
اجرای ایده های فمینیستی در آمریکا و نقش محوری حمایت های دولتی جناح چپ 
و رسانه در گسترش ایده های فمینیستی پرداخت. علاسوند معتقد است برمودایِ 
فمینیسم، جادوی رسانه و کمک دولت به خصوص جناح چپ، »انقلاب جنسی« را 
در مدت کوتاهی رقم زد و الا انتقال یک ایده از فضای آکادمیک به فرهنگ عمومی 
و تبدیل آن به واقعیت زمان زیادی می برد. او در واقع معتقد اس��ت فمینیس��ت ها با 
جادوی رسانه حقایق را وارونه می کنند و جنسیت یا زنانگی یا خانه داری یا هر امر 
مرتبط با زنان را به گونه ای برساخت می کنند که زنان و حتی مردان واقعیات مرسوم 
زندگی خودشان را نبینند. او همچنین با بیان حقایقی درباره پدیده ال جی بی تی، به 
دلایل حمایت گسترده دولت های غربی و آمریکا از این پدیده پرداخت. مشروح این 

مصاحبه را در ادامه می خوانید.
تلاش فمینیسم برای وارونه کردن حقایق ���

 ،)GROSSMAN(علاسوند در ابتدای سخنان خود به نظرات خانم دکتر گروسمن
فوق تخصص روان پزشکی و استاد تمام دانشگاه UCL که در زمره ۱۰ دانشگاه برتر 
آمریکای شمالی قرار دارد،در ارتباط با فمینیسم اشاره کرد و گفت: »گروسمن معتقد 
است که فمنیسم تمام تلاش خودش را کرده تا واقعیت زندگی بشر را تحریف کند. 
گروسمن در توضیح پیامدهای عملی ایده های فمینیستی در جامعه آمریکا اذعان 
می کند که خیانت بزرگ دولت های چپ گرا و فمینیست ها به مردم آمریکا این است 
که با فریب، ابعاد بحران هایی را که هم بحران های زنانه و هم بحران های انسانی 
برای زنان و مردان محس��وب می ش��وند، کوچک جلوه داده و آن ها را به مش��کلات 

یک گروه خاص محدود کرده اند.«
روایتی تکان دهنده از پیامدهای عملی شدن ایده های فمینیستی در غرب ���

عضو پژوهش��کده زن و خانواده در ادامه با اش��اره به کتاب دکتر گروس��من با عنوان 
ناامن یا حمایت نش��ده )Unprotected( که در س��ال ۲۰۰۷ منتش��ر شده و حاصل 
پژوهش های گسترده گروسمن است، گفت: »گروسمن در کتاب خود با صراحت 
اعلام می کند که بیش از شصت تا هفتاد درصد از مراجعانی که به کلینیکش مراجعه 
کرده ان��د، ب��ه دلیل تجربه س��قط های مکرر یا رواب��ط متعدد، دچار انواع بیماری ها و 
آسیب های روانی عمیق شده اند. این استاد دانشگاه همچنین اذعان می کند که در 
مراحل آغازین پژوهش، پذیرش این یافته های میدانی برای خودش نیز دشوار بوده، 
زیرا سال ها باورهای متفاوتی به او القا شده درحالیکه نتایج پژوهش او با آن آموزه ها 

تضاد جدی داشته است.«
سقط جنین به راحتی برداشتن یک لوزالمعده است؟! ���

دکتر علاسوند در ادامه به رویکرد انجمن روان شناسی آمریکا )APA( در موضوع 
سقط جنین اشاره کرد و گفت: »به عنوان نمونه، این انجمن جمله ای معروف دارد 
که می گوید: »سقط جنین به اندازه برداشتن یک لوزالمعده است«. این جمله نشان 
می دهد که س��قط جنین صرفاً به عنوان عملی پزش��کی و س��اده به جامعه معرفی 
می شود. متأسفانه، رسانه ها نیز هر روز این پیام را به مردم در جوامع غربی و آمریکا 

منتقل می کنند.«
سقط جنین و روابط متکثر جنسی؛ آزادی انتخاب و خوشبختی! ���

وی با انتقاد از این نگاه خاطرنش��ان کرد: »فمینیس��ت ها با کمک رس��انه ها تلاش 
می کنند تا موضوعاتی مانند روابط متعدد، سقط های مکرر و بیماری های مقاربتی 
نظیر ایدز و HPV را به عنوان مسائلی ساده و فاقد ارزش اخلاقی و صرفاً در چارچوب 
پزشکی و درمانی مطرح کنند. اما واقعیت این است که این مسائل ابعاد روان شناختی 
عمیقی دارند و بس��یاری از زنان و دختران، تروماهای ش��دید روانی ناش��ی از آن ها را 

تجربه می کنند و از آن رنج می برند. با این حال، رسانه ها به گونه ای القا می کنند که 
گویی زنان با چنین انتخاب هایی خوشبخت هستند و به آن ها این پیام را می دهند 
که شما آزادی انتخاب دارید؛ بدن و تصمیماتتان متعلق به خودتان است و می توانید 

هر کاری که می خواهید انجام دهید و هیچ کس حق مداخله ندارد.«
همه در معرض خطر ابتلا به ���HIV هستند!

دکتر علاسوند با اشاره به دیدگاه دکتر گروسمن گفت: »یکی دیگر از دروغ هایی که 
به مردم گفته می ش��ود این اس��ت که همه در معرض خطر ابتلا به ایدز یا اچ آی وی 
)HIV( قرار دارند؛ در حالی که این موضوع واقعیت ندارد. گروسمن توضیح می دهد 
افرادی که پاکدامنی خود را تا پیش از ازدواج حفظ می کنند و س��پس در چارچوب 
زندگی متعهدانه و پایبند به همسرشان زندگی می کنند، به طور قطع در معرض ابتلا 
به اچ آی وی نیستند. با این حال، رسانه ها به این نکته اشاره نمی کنند و به جای آن 

بر ترس همگانی از این بیماری تأکید می کنند«.
دروغ فمینیسم درباه رابطه امن؛ از نظر پزشکی رابطه امنی وجود ندارد ���

وی ادام��ه داد: »دکت��ر گروس��من همچنی��ن در رابطه با مفه��وم »رابطه امن« که 
فمینیست ها تبلیغ می کنند، می گوید: »از نظر پزشکی اصلًا رابطه امنی وجود ندارد.« 
او تأکید می کند که کسانی که روابط متکثر دارند و بی مبالات هستند، حتی اگر از 
هر نوع روش ضد بارداری استفاده کنند، همچنان در معرض خطر ابتلا به اچ آی وی 
هستند. دلیل این امر این است که ویروس اچ آی وی ۴۵۰ مرتبه کوچکتر از برخی از 
بافت های پلیمری است و هیچ راهی برای جلوگیری از انتقال این ویروس ها وجود 
ندارد. گروسمن در بخش مفصلی از پژوهش خود با استناد به شواهد علمی مستند، 
دروغ بودن این ادعا که می گویند بیماری اچ آی وی برای همه است را ثابت می کند 
و می گوید این بیماری کماکان برای همجنسگرایان است و از همجنسگرایان به 

دیگران منتقل شده و می شود«.
کاش فمینیست ها میگذاشتند، جهان معجزه اکسی توسین را بفهمد ���

این استاد حوزه و دانشگاه با اشاره به فصلی از کتاب خانم دکتر گروسمن تاکید کرد: 
»دکتر گروسمن در کتاب خود فصلی با عنوان »اکسی توسین« دارد که در آن به 
توضیح این هورمون و تأثیرات آن بر روابط انس��انی می پردازد. او می گوید: »فقط 
کافی بود که اجازه می دادند جهان معجزه اکس��ی توس��ین را درک کند.« در ایران، 
این هورمون به نام »هورمون عشق و پیوند« شناخته می شود و بیشتر در بدن زنان 
ترش��ح می ش��ود. ترش��ح این هورمون در زنان سه موقعیت خاص دارد که به حداکثر 
می رس��د: نخس��ت زمانی که فرزندش��ان به دنیا می آید، دوم زمانی که به نوزاد خود 
ش��یر می دهند، زیرا مادر باید آن قدر با بچه پیوند عاطفی داش��ته باش��د که قادر باشد 
ش��ب ها بالای س��ر او بیدار بماند و پس از آن دردهای س��خت، نوزاد را با عش��ق در 
آغوش بگیرد. سومین موقعیت نیز زمانی است که زن در یک رابطه جنسی قرار دارد. 
گروسمن در ادامه توضیح می دهد که در چنین موقعیتی، زن در اوج علاقه و پیوند 
نسبت به فردی است که حتی یکی از گزینه های او هم پیوند با این زن نیست و شاید 
هیچ گاه او را به عنوان شریک دائمی خود نپذیرد. این وضعیت می تواند آسیب های 
روانی عمیقی به دنبال داش��ته باش��د. او این موضوع را در بخش��ی از کتاب که درباره 
تروماهای روانی صحبت می کند، توضیح می دهد و به بررس��ی آس��یب های روحی 

ناشی از چنین تجربیاتی می پردازد«.
ایده های فمینیستی با کمک دولت آمریکا و جادوی رسانه  فراگیر شد ���

دکتر علاسوند، عضو هیئت علمی پژوهشکده زن و خانواده در بخش دوم سخنان 
خود حمایت رسانه ها و دولت های چپ گرا از نظریه های فمینیستی، را علت اصلی 
گسترش سریع این ایده ها دانست و گفت: »رسانه ها ایده های آکادمیک را در مدت 
کوتاهی به فرهنگ عمومی تبدیل می کنند، در حالی که این فرآیند معمولًا سال ها 
زمان می برد. واقعیت این است که وقتی نظریه جنسیت در رسانه ضرب شد، تحولات 
فرهنگیبزرگی ایجاد کرد. در غیر این صورت، اینکه یک محقق ایده ای را در فضای 

آکادمی��ک مط��رح کن��د برای اینکه این ایده از فضای آکادمی وارد فرهنگ عمومی 
شود، به لحاظ زمانی بسیار طول می کشد. اما جادوی رسانه در این است که با استفاده 
از زبان، گفتار و نریشن، ایده ها را به واقعیت تبدیل می کند. به همین دلیل، در سطح 
جهانی سرمایه گذاری های کلانی در زمینه رسانه صورت می گیرد. در واقع، رسانه 
است که می تواند دنیا را مدیریت کند. ایده های فمینیستی نیز با حمایت رسانه ای 

دموکرات ها در آمریکا به سرعت گسترش یافت«.
نقش مهم ان جی او ها یا نهادهای مدنی در مفهوم سازی و انتشار ایده ها ���

علاسوند با اشاره به نقش جدی سازمان های غیردولتی در آمریکا در گسترش ایده ها 
و مفاهیم مربوط به جنسیت توضیح داد: »به عنوان مثال، در حالی که نظام رسمی 
آموزش و پرورش شامل متن، منابع، روش ها و آموزشیارهای مشخص است، تنها 
یک سازمان غیردولتی )NGO( در کنار وزارت آموزش و پرورش آمریکا، ۳۰۰ مقاله 
در زمینه جنس��یت به دویس��ت یا س��یصد کنگره مرتبط با این حوزه ارس��ال می کند 
یعنی در کنار کار رسمی در حوزه غیر رسمی یک نهاد دارد مفهوم سازی می کند و 
در واقع رسانه نظام آموزش رسمی در بدنه اجتماعی یا آکادمیک کشور است. این 
مسئله بسیار مهمی است«. وی در ادامه با بیان واقعیتی تأمل برانگیز گفت: »خانم 
سوزان ونکر در کتاب خود اشاره می کنند که در آمریکا سالانه ۷ میلیارد دلار، یعنی 
معادل بودجه یک کش��ور، خرج مجلات نس��بتاً زرد یا کاملًا زرد)نه مجلات علمی 

پژوهشی( می شود.
تلاش رسانه برای زدن برچسب بدبختی به خانه داری و زنان خانه دار! ���

علاسوند علت تخصیص بودجه هنگفت به مجلات زرد را اینگونه توضیح داد: »برای 
اینکه رسانه می خواهد این گزاره را جا بیندازد:»زنی که خانه داری می کند، شخصیت 
خیلی مفلوکی دارد فقط متوجه نیست و از او به زور شخصیتی راضی ساخته اند«؛ به 
بیان ساده تر می خواهند به زنان بگویند اگر خانه داری هم می کنید یا اگر فقط خانه داری 
می کنید، شما بدبخت هستید فقط نمی فهمید. حرف سر این است که آنها با کمک 
رس��انه، طوری جنس��یت یا زنانگی یا خانه داری یا هر امر مرتبط با زنان را برس��اخت 

می کنند که این افراد واقعیات مرسوم زندگی خودشان را نبینند«.
برمودایی که خانواده و اخلاقیات را غرق کرد! ���

دکتر علاسوند با بیان اینکه برخی افراد نگرش درستی نسبت به فمینیسم ندارند، 
خاطرنشان کرد: »فمینیست ها در حال حاضر به شدت روی مسئله ال جی بی تی ها 
کار می کنند. هزینه ای که آمریکا و دولت های اروپایی برای ال جی بی تی ها، به ویژه در 
حوزه رسانه، صرف می کنند، حیرت انگیز است. دموکرات ها این تحولات را با استفاده 
از رسانه ها رقم زدند. این موضوع نشان دهنده قدرت تخریب گر یا مؤثر رسانه هاست؛ 
افراد با رس��انه می توانند به اخبار و ایده ها ضریب بدهند و اتفاقی را که می خواهند 
محقق کنند. دموکرات ها با قدرت رسانه و بهره گیری از خبرنگاران حرفه ای و نگاه 
تخصصی، توانس��ته اند بدنه اجتماعی را به س��مت اهداف خود جذب کنند، در حالی 
که همه می دانند جمهوری خواه ها پولدارتر از دموکرات ها هستند«. وی افزود: »البته 
ریشه اصلی موضوع ال جی بی تی در تحقیقات کینزی بوده و نظریه جنسیت نیز در 
بستر این تحقیقات متولد شده است و داستان پیچیده ای دارد. مت والش، کارگردان 
مستند »زن چیست؟« در این فیلم نشان می دهد که کینزی چگونه با جنایت هایی که 
با حمایت دولت آمریکا انجام داد، پروژه ال جی بی تی ها را آغاز کرد و نظریه جنسیت از 
دل این تحقیقات شکل گرفت. مت والش همچنین می گوید که بحث های امروزی 
درباره سیال بودن و اجتماعی بودن جنسیت ویژگی های کاملًا غیرعلمی دارند، در 

حالی که زنانگی و مردانگی ریشه های کاملًا زیستی دارند«.
خیلی ها از ترامپ متنفرند اما در مخالفت با دموکرات ها به ترامپ رأی دادند! ���

 علاسوند با بیان اینکه بسیاری در آمریکا در مخالفت با ایده های تندروانه دموکرات ها 
بخص��وص ال جی بی تی ه��ا به ترام��پ رأی دادند، توضیح داد: »جوامع آمریکایی و 
اروپایی جوامع یکدستی نیستند.بسیاری از کسانی که به ترامپ رأی دادند و هنوز 
ه��م ب��ه او رأی می دهن��د، صراحتاً می گویند که از او خوشش��ان نمی آید و ترامپ را 
بیشتر یک بیزینس من می بینند تا یک رئیس جمهور، و معتقدند ریاست جمهوری در 
قواره او نیس��ت. اما این افراد در مخالفت با دموکرات ها به یک بس��ته رأی می دهند 
که محتوای آن شامل مسائلی همچون اهمیت خدا، کلیسا، خانواده، ممنوعیت سقط 
جنین و همجنسگرایی و تأکید بر مالکیت خصوصی است. هرچند ترامپ خودش 
فرد فاس��دی اس��ت اما در مواضع انتخاباتی خود به صراحت اعلام کرده بود که اگر 
رئیس جمهور ش��ود، در اولین روز کاری اش قوانین مربوط به ال جی بی تی ها را لغو 
خواهد کرد. به این ترتیب، نیمی از واجدان شرایط رأی دهی در آمریکا، یعنی حدود 
۷۵ میلیون نفر، نگران این مس��ائل هس��تند. حتی کس��انی که به دموکرات ها رأی 

می دهند، با کل بسته فکری آنها موافق نیستند.«

طیبه مجردیان:
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